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e-mail: christianshavneren@beboerhus.dk
www.christianshavneren.dk Avisen omdeles til alle 

brevsprækker på Chri-
stianshavn, incl. Holmen, 
Margretheholm, Refsha-
leøen og Christiania. Den 
kan også hentes i Bebo-
erhuset og på Biblioteket 
samt hos Home og Super-
brugsen.

Redaktionen består af 
aktivister og har ingen fast 
træffetid.
 Kontakt os og vi kommer 
tilbage for aftale af møde 
o.a.
Mailen læses dagligt
Konto 1199 0001393758
CVR nr. 53 39 99 59
email:
christianshavneren
@beboerhus.dk

Avisens formål er at 
oplyse og skabe debat om 
hvad der foregår i bydelen. 
Udgives af avisgruppen,

Indlæg og annoncer kan læg-
ges i avisens postkasse i
Beboerhuset, 
Dronningensgade 34, 
1420 Kbh. K
Eller naturligvis sendes 
elektronisk,

Tryk Provins-Trykkeriet
oplag 6.500

Poul Cohrt (ansvh.) 
Ole Ullby
Ole Kjær Nisted
Søren Brix (web-avis)
Susanne Munch
Henning Nielsen
Hanne Juul Nielsen
Anette Oelrich
Kim Gyldenkvist
Katrine Helman
Gini McGrail

Redaktion af dette 

Dead-line for
November avis

Torsdag
24/10 kl. 16

Christianshavn er med sine 
ca. 13.000 indbyggere en 
attraktiv bydel for lokale 
tøjbutikker, restauranter, 
dagligvarebutikker, galler-
ier, udstillingssteder – og 
alle andre lokale kræfter, 
der har noget at lange over 
disken.

I november-udgaven af 
Christianshavneren tilby-
der vi alle, der har services 
eller varer at tilbyde, om 
at få en bragt en trykklar 
’rubrik’-annonce bragt på 
en fælles helside med over-
skriften:

Klar dine juleindkøb 

lokalt – det er optimalt.
At samle annoncer for bu-

tikker og udbydere af andre 
services på en side i avisen, 
har mange fordele:

- Vi christianshavnere får 
overblik over vores indkøb-
smuligheder i den travle ju-
leårstid. Både af dagligvarer, 
julegaver, mandelgaver etc.

- I annoncører får let og 
nemt gjort opmærksom på 
jer selv.

Det I som annoncører skal 
gøre er let:

- Send os en trykklar an-
nonce med dine oplysninger 
butiksnavn, adresse og 

måske logo/butiksfacade og 
nogle få ord om jeres tilbud.

- Den trykklare annonce 
skal være 84 mm i bredden og 
50 mm i højden.

Vi tilbyder denne annonce for 
350 kr. ex. moms.
Blev du interesseret? Så send 
en mail til:
christianshavneren@beboer-
hus.dk – og husk dit navn, 
CVR-nummer, din maildresse 
og telefonnr.

Og grænsen kan være svær 
at drage. Vi på Christian-
shavneren vil meget gerne 
fortælle om, hvad der foregår 
i lokalområdet – og er glade 
for jeres info. Men det er stof 
til avisen – ikke reklame. 
Derfor er vi glade for at få 
materialet som en helt alm. 
Wordfil (uden formattering) 
og evt. illustrationer som 
vedhæftede filer (gerne jpg) 

så vi kan arbejde med stoffet, 
så det passer ind i avisens 
profil.

Vil I ha bragt noget, I selv 
har sat op, så ka man købe 
en annonceplads. Her bliver 
tingene bragt lige som an-
noncøren ønsker det – og i 
kraft af forskellig formatter-
ing kan læseren se, hvad der 
er reklame, og hvad avisen 

står inde for.

I begge tilfælde bringer 
vi – selvfølgelig – ikke stof, 
der strider mod lovgivningen, 
ligesom vi ikke bringer perso-
nangreb.

Så kom frejdigt – vi er glade 
for dit stof, hvilken mulighed 
du så vælger.

Poul.

TALE TIL NILS 
 
Af jord er du kommet, til jord skal du blive, af jorden skal du igen opstå! 
 
Ordene stammer fra den urgamle frugtbarhedskult: Frøet ned i jorden, blomstre, 
dø og kaste nye frø… En jord fuld af tanker. ALT vender tilbage! 
 
“ALT ER, kun formen skifter”, gentog du for dig selv, mens du smagte på ordene 
i et af mine mange mundheld: “ALT er, kun formen skifter”! 
 
“Tænk, Britta, vi er allesammen sat sammen af stjernestøv”, sagde du til mig! 
“Vi er bare en klump stjernestøv!” 
 
“Farfar er en stjerne”, sagde vores lille næsten treårige barnebarn og pegede op i 
himlen, mens du lå og var ved at ånde ud! 
 
Dagen efter fejrede vi hendes 3-årige fødselsdag midt i al sorgen over det 
jordiske tab af dig, hendes kære farfar.  
 
Det er livet og døden i tæt forening! Hun tvinger os til at transformere døden til 
liv! Det er meget smukt… 
 
Du var klog og med en bred viden!  
 
I familien kaldte vi dig for general Knowledge! Du var som et træ, vi kunne blive 
ved med at plukke frugter fra.  
 
TAK, min aller kæreste Nils, min elskede livsledsager og sjæleven! 
 
TAK, for et langt, indholdsrigt og meningsfuldt liv sammen med DIG – et 
eventyr, fyldt med spændende, kloge, kærlighedsfulde, kulturelle, smukke, 
farlige, guddommelige, heldige, vanvittige, vise, vilde, sjove, sindssyge, tossede 
og – skøre, skøre gerninger, påfund og hændelser – oplevet på VORES vej, 
brolagt med arbejdet for et endnu mere retfærdigt liv her på Moder Jord! 
 
Nu er din smukke sjæl fløjet af sted fra sit fysiske hus og i fuld gang med at 
blande sig med universets øvrige stjernestøv. 
 
TAK Nils! 
 

Klar dine juleindkøb lokalt 
– det er optimalt

Der er stof til avisen 
– og der er reklamer.....

Foto: William Vest Lillesøe

Hvordan kommer jeg i kontakt med 
Christianshavneren?
For nu nedlægges jo fastnettelefoni (hvad gør man iøvrigt med al det 
– kostbare – kobber, der ligger under veje og stræder?).

Du kan skrive til os på christianshavneren@beboerhus.dk  - mailen 
aflæses dagligt og vi vender tilbage til dig snarest.

I en overgangsperiode vil du også kunne ringe på vort gamle 
fastnetnummer – 32 57 88 90 – og du vil blive viderestillet til en af 
aktivisternes mobiltelefon. Vi glæder os til at høre fra dig!

BRITTAS
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Så er de ældre christianshav-
nerne endelig blevet hørt på 
Rådhuset, og vi er kommet 
med i årets budgetforlig i 
Københavns Kommune.

Der er blevet afsat penge 
til et aktivitetscenter for 
ældre christianshavnere, og 
lokalerne, der er i spil, ligger 
først på Holmen i forreste del 
i den bygning, hvor der ligger 
en Nettobutik. Det drejer sig 
om de to underste etager.

Her får i hele teksten som 
den lyder i budgetforliget:

“Nyt kommunalt aktivitet-
stilbud og frivilligt tilbud på 
Christianshavn

Der har længe været et stort 
ønske fra christianshav-

nerne om at få et aktivitet-
stilbud og et plejehjem på 
Christianshavn til glæde 
for alle ældre christianshav-
nere. Det er nu efter lang 
tids søgen lykkedes at finde 
egnede rammer til etabler-
ing af et aktivitetstilbud på 
Christianshavn. Parterne er 
derfor enige om at henvise 
finansiering af tilbuddet 
til SUF med henblik på at 
finde midlerne i forbindelse 
udmøntningen af midlerne 
fra regeringens ældremil-
liard. Københavns Kom-
mune 64/69 Budget 2025 
Parterne er enige om, at 
forslaget om aktivitetscenter 
på Christianshavn over-
sendes til Sundheds-og Om-
sorgsudvalget for at kunne 

indgå i udmøntningen af æl-
dremidlerne.”

Det er rigtig, rigtig positivt 
og dejligt - en god proces er 
skudt i gang.

Men som bekendt vokser 
træerne ikke ind i himlen, så 
tidsperspektivet før centeret 
kan tages i brug, er mindst 
et år!

Først skal Københavns 
Ejendommes jurister 

forhandle kontrakt med Mo-
gens de Linde, og så skal kon-
trakten godkendes i Borger-
repræsentationen.

Derefter skal vi arbejde videre 
med det konkrete projekt og 
indretning af stedet.

Så skal udlejer søge bygget-

illadelse og den skal gives 
af Københavns Kommune.

Først derefter kan den 
fysiske ombygning gå i 
gang. Noget alle christian-
shavnere ser frem til.

PÅ Christianshavnerda-
gen 8. september i Sct. 
Annægade havde vi en bod 
sammen med Lokalud-
valgets arbejdsgruppe for 
sociale og sundhedsmæs-
sige forhold. Der havde vi 
mange gode samtaler med 
christianshavnerne om det 
kommende aktivitetscent-
er, og om hvad det skulle 
indeholde af aktiviteter. 
Mange skrev deres ønsker 
ned.

Forslagene var bl.a.
-café med madordning/

fælles madlavning
-læseklub
-styrketræning/undervis-     

ning i øvelser
-korsang
-læseklub
-gåture i fællesskab/ 

gåture med frivillige led-
sagere

-hundeaktiviteter
-noget kreativt/håndar-

bejde
-livshistorier
-folkedans/linedans
-IT-assistance
-foredrag/museumsbesøg/

udstillinger
-kvindeforum
-filmklub

Og så er der alt det, vi ikke 
er kommet i tanke om endnu!

Alle tankerne og ønskerne 
vil indgå i det kommende 
arbejde.

Når vi er længere i pro-
cessen og de fysiske ombyg-
ningerne er i gang, indkalder 
vi til en workshop i Beboer-
huset, hvor vi sammen kan 
prioritere aktiviteterne og 
se hvor mange kræfter, der 
er på Christianshavn til at 
realisere dem.

På aktive ældres vegne - 
Morten, Sigrid, Tine, Hildur, 
Elsa, Gini og Britta.

Stædighed betaler sig - vi gir’ aldrig op 
- mødested for ældre christianshavnere

Det nye aktivitetscenter for ældre på Christianshavn skal ligge i de to underste etager i denne bygning Danneskiold-Samsøes Allé 28.

Striben
v/
Kathrine
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Debat og Læs

Christianshavnerens læsere 
husker nok, at jeg i sidste 
måned omtalte en rapport af
italieneren Enrico Letta om 
EU’s udvikling. Nu er der 
kommet en ny rædselsvæk-
kende rapport af en anden 
italiener. Tidligere chef for 
den Europæiske Central-
bank, Mario Draghi har af 
har af EU-kommissionen 
fået til opgave at gennemgå 
Unionens økonomi. Draghi 
blev kaldt ”Super Mario” 
i sin tid i ECB. Han var 
bl.a. ansvarlig for opkøb 
af værdiløse italienske ob-
ligationer for at redde de 
skrantende banker. Før det 
var han europæisk chef for 
skandalebanken Goldman 
Sachs.

Efter hans mening er ud-
sigterne for EU’s økono-
mi dystre. Der er stigen-
de konkurrence fra Kina 
og USA. Plus udgifterne 
til oprustning og krigen i 

Ukraine.
Til sammen en eksistentiel 
trussel mod EU. ”Super 
Mario” har en skrap kur. 
Massiv støtte til EU’s virk-
somheder. Han fortæller 
ikke, at de store firmaer 
gerne flytter deres produk-
tion til lavtlønslande. Og 
det kan de fortsat, jævnfør 
EU’s grundlov – Lissabon-
traktaten.

Støtten til virksomhederne 
i EU-landene skal samlet 
være mellem 5600 og 6000 
mia.kr. om året. Han siger 
ikke, hvor længe denne 
støtte skal fortsætte.

Dette astronomiske beløb 
skal dels komme fra de en-
kelte landes statskasser, 
dels fra lån optaget hos 
private banker af landene i 
fællesskab.

M a n  s k a l  i k k e  v æ r e 
cheføkonom for at se, at det 

bliver skatteyderne og
lønmodtagerne, der kom-
mer til at betale gildet. 
Samtidig gældsættes kom-
mende generationer.

I Folkebevægelsen mod EU 
siger vi nej til den slags eks-
perimenter.
Vil du også være med til 
bekæmpe EU-staten og ar-
bejde for en udmeldelse af 

EU. Gå ind på https://www.
folkebevaegelsen.dk/ Her kan 
du melde dig ind i Folke-
bevægelsen mod EU og delt-
age i arbejdet. Og du kan 
støtte os økonomisk.

Hanne Micheelsen
Medlem af Folkebevægelsen 
mod EU/Indre By/ Chris-
tianshavn/ komiteen

Super Mario og de mange milliarder!

 

 
 

Vil du være med til 
at betale omkring 
6000 milliarder  
til industrierne i 
EU hvert år? 
 

Brand i Sankt Annæ Gade
Af Hanne, tekst og foto

Hovedstadens Beredskab 
rykkede massivt ud lørdag 
morgen den 28. september. 
Klokken 6.53 modtog de 
en anmeldelse om brand 
i Sankt Annæ Gade 3B i 
taglejligheden. Hurtigt blev 
naboejendomme evakueret 
og gaderne omkring 
brandstedet afspærret.

Christianshavns mange 
bindingsværkshuse har 
særlig bevågenhed i tilfælde 
af brand. Derfor var det 
helt store udrykningsteam 

fra Hovedstadens 
Beredskab på stedet i 
adskillige timer, da først 
slukningsarbejdet og siden 
efterslukningsarbejdet var 
i gang.

Samtidig forblev gaderne 
omkring stedet afspærret, 
så der kunne sikres 
arbejdsro til politi og 
beredskab.

Ved redaktionens slutning 
var der ikke nyt om, hvorvidt 
personer var tilskadekomne 

ved branden.

Københavns Politi oplyser, 
at der i forbindelse med 
branden er fundet liget af 
kvinde i taglejligheden. 
De  pårørende er 
underrettet. Årsagen 
til dødsfaldet var ikke 
klarlagt ved redaktionens 
slutning.
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”Metroprojektet er nært for-
bundet med udviklingen af 
Lynetteholm og Refshaleøen, og 
projekterne påvirker hinanden 
i den forstand, at byudviklin-
gen genererer passagerer til 
metroen og også påvirker den 
øvrige trafik i området.”
Ovenstående citat fra Miljøkon-
sekvensrapporten om M5 
illustrerer ret tydeligt den 
demokratisk yderst problema-
tiske proces omkring hele plan-
lægningen af infrastruktur og 
byudvikling, som Københavns 
Kommune har rodet sig ud i.

Uden en samlet plan for ud-
vikling af Hovedstadsområdet, 

uden definitivt beslut-
tede byggeplaner for Ref-
shaleøen, Kløvermarken 
endsige Lynetteholmen, 
uden endelige beslut-
ninger og analyser an-
gående den såkaldte Øs-
tre Ringvej, uden hensyn-
tagen til de fundamentalt 
ændrede demografiske 
prognoser, uden overblik 
over de økonomiske kon-
sekvenser og uden refer-
encescenarier som ind-
drager alternative infras-
trukturløsninger lanceres 
endnu et infrastrukturelt 
megaprojekt. Miljømæs-
sigt betænkeligt, økono-

misk svært gennemskueligt og 
anlægsbelastende for mange 
beboere, hvoraf nogle for an-
den gang kan se frem til 10 års 
byggeaktivitet umiddelbart 
uden for vinduerne.

De planlagte nye boligom-
råder og de store infrastruk-
tur-projekter er vævet sam-
men i en beslutningsmæssig 
så tæt proces, at det tilsyne- 
ladende næsten er umuligt at 
stoppe op og tænke os om. På 
trods af at vi idag er en del 
klogere end for 6 år siden. Det 
er derfor nødvendigt at løfte 
blikket over det omfangsrige 
specifikt/tekniske indhold i 

Miljøkonsekvensrapporten, 
hvis et høringssvar skal 
give mening.

Der synes at være gået 
selvsving i de københavn-
ske politikeres Metro-løfter 
og selvom mange er glade 
for den eksisterende Metro, 
bør man måske ikke lade 
begejstringen blokere for 
rationel tænkning.

Vi foreslår, at hele Metro-
projektet stilles i bero ind 
til væsentlige aspekter om 
Københavns fremtid er 
afklaret og indtil der byg-
geteknisk er udviklet løs-
ninger, som ikke giver en 
ekstrabelastning på knap 

500.000 tons CO2e i an-
lægsfasen.

Vi foreslår, at der udar-
bej-des planer omfattende 
hele Hovedstadsområdet 
med henblik på en bal-
anceret fordeling af byg-
geri, infrastruktur og erh-
verv. Det forekommer ir-
rationelt, at hver kommune 
kæmper for sig.

Vi foreslår, at der udarbej-
des realistiske prognoser 
baseret på de nyeste demo-
grafiske data.

Vi foreslår, at der lyttes 
til arkitekter og byplanlæg-
gere, som påpeger nødven-

digheden af en nytænkning af 
byggeri som sådan og derfor 
også problematiserer infras-
truktur-projekter som M5.

Vi foreslår en tænkepause 
omkring den fremtidige stør-
relse og struktur af Køben-
havn, som en grøn og socialt 
ansvarlig by med plads til 
alle.

I mellemtiden kan vi pas-
sende begynde med at real-
isere de konkrete planer for 
København som en attraktiv 
og fremtidsorienteret cykelby 
med en omfattende reduktion 
af privatbilismen.

Høringssvar SF Vesterbro

Danmarks Naturfrednings-
forening, mener at der er så 
store problemer med de forud-
sætninger der er lagt til grund 
for denne miljøkonsekvensrap-
port, at den må suppleres med 
nye beregninger der tager ud-
gangspunkt i Danmarks Statis-
tiks nedjusterede fertilitetsfor-
ventninger.

Nye beregninger kan 
meget vel blotlægge, 
at en byudvikling i den 
københavnske Østhavn 
er overflødig.
Det er også afgørende 
at hele infrastrukturen 
til Østhavnen vurderes 
under et – og ud fra rea-
listiske forudsætninger 

der bl.a. tager højde for om 
der er transport-kapacitet nok 
og hvilken konsekvenser en 
bydannelse på op mod 109.000 
indbyggere vil have for den 
øvrige infrastruktur i Hoved-
stadsregionen og specielt byen 
København. Vi har ikke råd 
til at gentage fortidens plan-
lægningsfejl.

Som kompensation for de 
naturødelæggelser som 
anlæg af M5 vil medføre 
forventes, at nye habitat-
er vil opstå i forbindelse 
med stormflodssikringen 
af Østhavnen og etablerin-
gen af kystlandskabet på 
Lynetteholm, som i nogen 
grad kan kompensere ta-

Problemer med miljøkonsekvensrapport
bet. DN mener at denne 
antagelse er utilstrækkelig 
som kompenserende foran-
staltning medmindre der 
aktivt tages initiativ til at 
udarbejde og implementere 
en samlet naturplan som 
omfatter hele Prøvestenen, 
Kløverparken og Ref-
shaleøen som inkluderer de 

mange forskellige aktiviteter 
der er under planlægning i 
Østhavnen. Naturplanen skal 
omfatte padder, flagermus og 
fugle, specielt ynglefugle og 
også gerne den marine natur 
i Prøvestenskanalen og de 
kystnære områder.

Giv hvad du har, tag hvad du 
kan bruge!

Kom til byttemarked i Chris-
tianshavns Beboerhus i Dron-
ningensgade 34, lørdag den 26. 
oktober kl. 10.00 – 14.00 og byt 
dig til nyt.

Entre: dine medbragte bytteting

Christianshavns byttemarked 

er en hyggelig, gratis og 
miljøvenlig begivenhed, 
hvor du kan bytte til 
nyt. Ved at bytte med 
hinanden, kan vi spare 
både penge og ressourcer 
– og gøre hinanden glade. 
Så ryd op i gemmerne og 
kom og byt dine gode og 
brugbare ting.

Det bytter vi
Vi bytter tøj, pynt, småt 

boligtilbehør og hobbyting til 
både børn og voksne, og der er 
gode chancer for at gøre sig et 
godt genbrugsfund. 
Gammel elektronik, VHS-
bånd og møbler skal dog blive 
hjemme. Bøger, CD’er og LP’er 
er til gengæld velkommen.

Sådan bytter du
1. Ryd op i skabe og skuffer og 
medbring dit brugbare tøj og 
små ting, som du ikke længere 
bruger. Husk at det skal være 
rent og i god stand, dvs. ingen 
huller, pletter osv.

2. Når du ankommer, vejer 
vi dine medbragte bytte-
ting – hvorefter du fordeler 
det i passende kategorier 
på bordene.
3. Gå på opdagelse i andres 
medbragte genbrugsguld, 
og tag det med hjem, som 
du kan bruge.

Intet bliver smidt ud
Vi donerer overskudsvar-
erne til Fedtekælderen, hu-
manitære organisationer og 
børneinstitutioner. Bøger 
fordeles på bogbyttestation-

erne her på Christianshavn. 
Eventuelle ubrugbare ting 
afleveres selvfølgelig på 
genbrugspladsen.

Hvorfor bytte?
At bytte gavner dig, dine 
naboer og miljøet
Produktion af varer er kli-
mabelastende. Derfor er 
det godt, hvis vi kan for-
længe brugstiden af vores 
ting og dermed indskrænke 
indkøbet af nye jomfruelige 
varer. 
Ved at fremme cirkulært 

forbrug har vi samtidig mu-
lighed for at bidrage til bedre 
forbrugsvaner. Få nyt med 
god samvittighed og oplev 
glæden ved at se andre tage 
de ting, du kom med. Det er 
sjovt for både store og små.

Vi glæder os til at se jer!

Venlig hilsen,
Miljøgruppen under Chris-
tianshavns Lokaludvalg.

Kom til Christianshavns årlige byttemarked 
i Beboerhuset!
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Christianshavns Lokalud-
valg opfordrer Sund & Bælt 
til at undersøge alternative 
muligheder for bløde trafi-
kanter på den yderste del af 
Refshalevej.

Der er behov for bedre 
forbindelser til og fra Refs-
haleøen, men spørgsmålet 
er, hvordan det bedst gøres. 
Sund & Bælt skal på vegne 
af Københavns Kommune 
udarbejde en miljøkon-
sekvensvurdering af Ref-
shalevej med henblik på 
at opgradere vejen mellem 
Forlandet og Refshaleøen. 
Målet med opgraderingen er 
at skabe plads til cyklister 
og gående på begge sider 
af vejen og samtidig bevare 
kørespor til biler i begge 
retninger.

For at leve op til de kom-
munale standarder arbe-
jder Sund & Bælt med et 
vejtværsnit på 18 meter, 
fordelt på 2,5 meter fortov, 
3 meter cykelsti og 3,5 me-
ter vejbane i hver retning. 

Christianshavns Lokalud-
valg er dog skeptisk over for 
denne løsning.

“Vi  mener,  at  et  ve-
jtværsnit på 18 meter, der 
inkluderer både vejbane, 
fortov og cykelsti, er prob-
lematisk. Det vil indskrænke 
de grønne og blå områder 
og bryde med de gældende 
fredningsbestemmelser,” 
forklarer Asbjørn Kaas-
gaard, forperson for Chris-
tianshavns Lokaludvalg.

I lokaludvalgets høringss-
var til Sund & Bælts idéfase-
høring om miljøkonsekvens-
vurderingen foreslås det 
derfor, at man i miljøkon-
sekvensvurderingen under-
søger alternative ruter for 
bløde trafikanter. Dette vil 
gøre det muligt at bevare 
Refshalevej uændret og for-
beholde den til bilkørsel. 

Konkret peger lokalud-
valget på to ruter for de 
bløde trafikanter: En via 
Krudtløbsvej langs Quintus 
Bastion og én øst om Quintus 
Lynette.

“Disse alternativer bør 
belyses, fordi de vil være 
mindre indgribende på det 
historiske fortidsminde, 
mere behagelig for gående 
og cyklister og måske endda 
også økonomisk fordelagtig 
at anlægge”, siger Kaas-

gaard.
Udover de alternative ruter 

foreslår lokaludvalget, at 
miljøkonsekvensvurdering-
en afdækker muligheden 
for en kanal mellem Mar-
gretheholm Havn og Inder-
havnen, som føres under 

Refshalevej syd for parker-
ingsområdet på Refshaleøen. 
Københavns Kommune vil 
nemlig med budgetaftalen 
for 2025 afsætte midler til en 
forundersøgelse af en sådan 
kanal.

Miljøkonsekvensvurdering-

en vil blive igangsat i løbet af 
2024. Frem til den 1. oktober 
er det muligt at bidrage med 
forslag eller synspunkter til, 
hvad miljøkonsekvensvur-
deringen skal omfatte, via 
e-mail: orm@sbf.dk.  

Refshalevej ved Forlandet: 
Nye forbindelser for bløde trafikanter?

Miljøkonsekvensvurdering af Refshalevej

• Formål: Forbedre trafikale forbindelser til og fra 
Refshaleøen

• Strækning: Ca. 600 meter fra Forlandet til 
parkeringsarealet ved Refshaleøen

• Udfordring: Vejen løber gennem resterne af 
Christiani Quinti Lynette, en del af Christianshavns 
historiske forsvarsanlæg

• Bevaringsværdige elementer:
o To bygninger
o En vold med stenmur
o En voldgrav
o En mur langs vejens vestlige side

Googlemaps og stregtegning ved Christianshavns Lokaludvalg. De blå streger er lokaludvalgets forslag til alternative 
forbindelser til de bløde trafikanter.
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Her er Christianshavns Loka-
ludvalg syn på omlægningen 
af Torvegade og de ændringer, 
anlægsprojektet kan få for side-
gaderne til Torvegade.

I forbindelse med ombyg-
ningen af Torvegade ændrer 
Københavns Kommune ens-
retninger, svingmuligheder og 
vejlukninger i sidegaderne for 
at gøre det mere sikkert for 
cyklister.

Christianshavnerne har i lø-
bet af sommeren haft mulighed 
for at kommentere på planerne 
og dele deres lokale viden om 
forholdene på Torvegade og i de 
tilstødende sidegader. 

Christianshavns Lokaludvalg 
har også forholdt sig til plan-
erne og er kommet frem med et 
høringssvar, der ligesom chris-
tianshavnernes bemærkninger, 
vil indgå i forvaltningens og 
politikernes endelige beslutning 
om projektets udformning sidst 
på året.

”I lokaludvalget har vi dis-
kuteret oplægningen af flere 
omgange. Grundlæggende ser 
vi frem til de bedre forhold for 

de mange cyklister, men 
der er naturligvis også 
udfordringer forbundet 
med projektet”, konsta-
terer Asbjørn Kaasgaard 
forperson for Christian-
shavns Lokaludvalg. 

En af de udfordringer, 
som lokaludvalget peger 
på i sit høringssvar, er, 
at varelevering til og fra 
SuperBrugsen vil med-
føre trafikale problemer. 
Hverken Amagergade 
eller Christianshavns 
Voldgade er gearet til 
tung trafik, og derfor 
ønsker lokaludvalget, at 
størrelsen på varelever-
inger reduceres fra 5 ton 
til 3,5 ton.

Omlægningen af Tor-
vegade vil også betyde, 
at fodgængerovergange 
i Strandgadekrydset vil 
blive flyttet, så man i 
stedet skal krydse Torve-
gade foran hotel NH Col-
lection, hvor overgangen 
vil få tre midterheller, 
som skal passeres. 

”Vi ser en udfordring 

i at flytte fodgængerover-
gangen længere op ad 
Knippelsbro, da det giver 
christianshavnerne min-
dre anledning til at krydse 

Torvegade. Derudover har vi 
en formodning om, at man får 
travlt, hvis man skal nå det 
i ét grønt lys – særligt hvis 
man er dårligt gående”, siger 

Kaasgaard. 
Han gør opmærksom på, 

at lokaludvalgets høringss-
var kan ses på lokalud-
valgets hjemmeside, og 

at Torvegadeprojektet kan 
følges på hjemmesiden ”www.
dinnyetorvegade.kk.dk”, som 
Københavns Kommunens 
står hjemmeside.  

Forbedringer af cykelforhold på Torvegade 
rykker nærmere

Gi’ hvad du har - 
ta’ hvad du kan bruge

Læs
mere:

Byttemarked
Lørdag den

Christianshavns 
Beboerhus

kl. 10 - 14

26. oktober

Entré: 
Dine bytteting

Send dit forslag til:
christianshavnslokaludvalg@okf.kk.dk 

med en kort begrundelse. 

Forslag modtages frem 
til 17. november.

Læs mere her:

Hjælp os med at hylde de lokale initiativer!

Christianshavns Lokaludvalg 
søger kandidater til

Anerkendelsesprisen!
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Så blev den officielt indviet: 
Den flere meter høje bron-
cefigur af B&W-arbejderen 
på Børnehusbroen på Chris-
tianshavn. Som en af de 
sjældne hyldestværker til 
arbejderen, manden af folket 
og i dette tilfælde helt konk-
ret af manden på gulvet på 
det for længst hedengangne 

B&W-skibsværft.
Figuren er skabt af kunst-

neren Jens Galschiøt og 
produceret med støtte af 
Varelotteriet og Københavns 
Kommune.

- Jeg er selv udlært og har 
arbejdet på Lindøværftet i 
Odense og er opvokset i den 
nok så omtalte, men sjældent 

hyldede arbejderklasse. Der-
for synes jeg bestemt, at den 
menige arbejder fortjener 
denne hyldest, fortalte Jens 
Galschiøt om sin figur af 
B&W-arbejderen.

B&W-arbejderen står ved 
rækværket og kigger ud over 
kanalen, måske med tanker 
til sin tidligere arbejdsplads, 

B&W-værftet. Burmeister 
& Wains Maskin- og Skib-
sbyggeri A/S var Danmarks 
største skibsværft og ver-
dens førende dieselmotor-
producent med hovedsæde i 
København. 

Virksomheden blev grund-
lagt af to danskere og en 
englænder i 1846 under 

navnet Baumgarten & Bur-
meister. Siden blev navnet 
til Burmeister & Wain, som 
etablerede et værft på Ref-
shaleøen, hvor produktionen 
fortsatte indtil lukningen i 
1996. 

Igennem sin 150-årige histo-
rie voksede værftet en stærk 

Kærkommen hyldest
Tekst og fotos af Hanne 

virksomhed gennem slutnin-
gen af 1960’erne. Da værftet 
havde ordrebogen fyldt var 
mellem 8.000 – 10.000 arbe-
jdere ansat. Siden kom der 
stærk konkurrence fra andre 
store nationer. 

Efter sang, taler og rød front-
håndtegn ved det festlige ar-
rangement på broen åbnede 
sluserne sig og de flere hun-
drede deltagere fik en solid 
skyller a la monsun regn. 
Heldigvis var der inviteret til 
øl, fedtemadder, frikadeller 
og lagkage i Christianshavns 
beboerhus.

I salen var der fuldstændigt 
proppet med glade og meget 

våde folk. Der var kæmpe 
køer til øl og mad. Dejligt at 
blive spurgt, om man ville 
ha’ noget med fra køen? Oh 
yes, dejligt, så kunne jeg 
stå og tale med venner, der 
havde forældre eller selv 
havde været ansat på B&W. 
Bliver altid så lykkelig, når 
der er nogen der husker 
Christianshavn fra før eliten 
rykkede ind. Ikke at alle 
ikke er velkomne – men 

dejligt at kunne tale lidt 
historie og ’kan i huske?’ og 
så videre.

Her mødte jeg de 3 “unge” 
mænd i knaldrøde jakker, 
der havde medvirket til sang 
og musik. Er smukt syn og 
sør’me lang tid siden, jeg 
havde sunget med på ’Når 
du ser et rødt flag smælde’ 
og ’Internationale’ slår bro 
fra kyst til kyst 

Marianne og de andre i 
cafeen kom med fade med 
førnævnte frikadeller, så nød 
det hele, talte med 100-vis af 
venner og bekendte.

Gik glad, meget våd, men 
opløftet over, hvor dejligt, at 
vi kan mødes med hinanden 
her på Christianshavn.

Så bare et ’rød front’ fra 
mig.

En våd, god markering med højt humør
Af Gini, tekst og fotos fra benoerhuset

De tre Røde Horn musikanter understregede stemningen.Fuldt hus i Beboerhuset af våde, men glade mennesker.

“Blot jeg ikke kommer for 
seent!” Søren Kierke-gaard 
er paa vej til Frelsers Kirke, 
hvor han i dag skal høre 
Pastor Visby, hans yndling-
sprædikant. Med hat og stok, 
lidt skæv og rundrygget bev-
æger han sig ad Torvegade 
hen mod Børnebroen. “Folk 
gloer, ja lad dem gloe, de 

leer ad mit ene Buxebeen. 
De haver jo ikke Forstand 
til at fatte mine Tanker. 
Kun Buxerne forstaaer de 
sig paa. – Men hvem seer 
jeg dér at staae og see ud 
over Canalen? En fattig 
Mand, troer jeg. Ham gad 
jeg gerne tale med. Saa 
vilde jeg dog faae mit Men-

neskebad idag, omend lille 
og kort. Ja saadanne som 
ham er det, Pastor Visby 
prædiker om, de fattige og 
arme, som Christus forstoed 
og gjorde sig lige med. De an-
dre Præster taler jo kun Pjat 
i deres Bequemmelighed-
sprædikener. – Nu lyder 
bedeslagene, jeg må ile!”

Johanne Luise Heiberg 
på vej fra teatret hjem til 
Søkvæsthuset:

“Jeg er ved at være kied 
af alle de Ingenue-roller, 
Heiberg skriver til mig. Dog 
finder jeg Sophie i Nei mere 
interessant end Agnete i 

Elverhøi. – Skiøndt, det er 
ogsaa en ædel Konst at give 
den gandske unge Pige i 
al hendes Siælsreenhed og 
Naivetet. – Saa, nu er vi 
paa Christianshavn. Ja her 
hersker megen Elendighed. 
Her staaer nu en fattigt 
klædt Mand, han maa nok 
slide dygtigt for sit og sine 
kiæres Brød. Men egentlig 
seer han ikke saa forkuet 
ud, sært nok. – Heiberg 
ville vel vende sig bort med 
et foragteligt “Pfui!”, for 
hvad veed han om Armod og 
Kamp for Brødet. Men Gud-
sketak, at han løftede mig op 
i den Verden, hvor jeg hører 

hjemme. – Nu maa jeg see at 
komme over Gaden her. Ak, 
alle disse Hestekiøretøier.”

Pastor Grundtvig havde 
planlagt at gå en tur langs 
kanalen for at tænke over sin 
søndagsprædiken; men han 
får øje på en tavs skikkelse, 
der står og ser ud over van-
det, hvad der får hans tanker 
andetsteds hen:

“Folk, hvad er vel Folk 
igrunden? Hvad betyder 
“folkeligt”? Er det Næsen 
eller Munden, hvorpaa man 
opdager sligt? Jeg vil dog see, 
om jeg kan blive klogere der-
paa. – Guds Fred, min brave 
Ven! Siig mig, føler du ikke, 

at Noget Nyt er i Giære? 
Fornemmer du ikke den 
danske Folke-Aand fylde dit 
Bryst? Er det ikke nu, den 
skal vækkes til Helte-Daad? 
Ved vor stolte Historie og 
ved Modersmaalet, som vi 
har saa kjært! – Naa, han er 
heelt taus. Det kommer mig 
for, at han smiler gandske 
lidt, det er underligt. Men 
han må være aldeles uoplyst, 
deraf nok Tausheden! Jeg 
maae dog hjælpe ham og 
den danske Almue. Hurtigt 
hjem, men Prædikenen må 
vente.”
Esther Kielberg

A´propos B & W arbejderen
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Naturklummen

På Christiania arbejder 
g a r t n e r g r u p p e n  m e d 
vedligeholdelse af stier, 
ramper og trapper, så folk 
kan gå tørskoede rundt på 
Voldanlægget, samt med 
beskæring af krat, træfældn-
ing især af risikotræer samt 
beplantning. 

Foreningen til bevarelse 
af Christianias Frie Natur 
oplyser og formidler viden 
om vores artsmangfoldige 
natur, fugleliv og natursyn. 
Vi debatterer også om de 
løbende trusler udefra, som 
er vokset med byens al-
topslugende byggerier og 
nye beboere.

Vi laver hermed god 
tilgængelig natur og formi-
dling af denne til glæde for 
os selv, naboer og gæster.

I løbet af den sidste måned 
er der desværre opstået 2 
nye ideer - trusler fra ude-
frakommende aktører, der 
vil forringe vores natur yder-
ligere og punkterer endnu 
en af vores uforstyrrede 
”lommer”.

Cykelruten er et grelt 

eksempel på punktering 
af et fredeligt område og 
ødelæggelse af gode natur 
oplevelser, selv om den er til 
gavn for mange mennesker. 

Byens stress har gennem-
boret os.

1.Åbning af hegnet ude ved 
Noma.

Vi har lige modtaget dette 
brev lydende således:

Mødedato 16.09.2024 
Mødested Rådhuset 1 sal, 
værelse 51.

Medlemsforslag om fri pas-
sage langs Stadsgraven.

Det foreslås

1. at Teknik- og Miljøud-
valget pålægger Teknik- 
og Miljøforvaltningen at 
vende tilbage med en sag, 
der beskriver muligheden 
for at opnå fri passage langs 
Stadsgraven.

(stillet af Socialdemokra-
tiet og der Konservative 
folkeparti)

Motivering

I dag er det ikke muligt at 
passere frit langs Stads-
graven. En af årsagerne 
er, at restauranten Noma 
blokerer for den frie passage, 
som vi i København ellers 
er vandt til langs havne-
områderne. Det begrænser 
Københavnernes mulighed 
for rekreation, spolerer mo-
tionsruter og hindrer adgang 
til en historisk og kulturel 
betydningsfuld del af byen.

Derfor foreslår vi, at Teknik- 
og Miljøforvaltningen udar-
bejder en sag, der beskriver 
muligheden for at gene-
tablere fri passage langs 
Stadsgraven. Det er vigtigt 
for, at alle Københavnere 
og besøgende kan nyde fri 
adgang til vandet langs hele 
Stadsgraven.

Beslutning

Teknik- og Miljøudvalgets 
beslutning den 16 september 
2024

Note; Godkendt uden af-
stemning.

Rent naturmæssigt er det 
en meget uheldig beslut-
ning, da det er en af de små 
uforstyrrede ”lommer,” der 
efterhånden er tilbage på 
Christiania, som hurtigt 
kan udvikle sig til en meget 
befærdet sti med tab af na-
tur, fred og biodiversitet til 
følge.

I august måned holdt loka-
ludvalgets miljøgruppe, 
sammen med Agenda 21 
Indre by, Christianias Frie 
Naturforening og andre 
lokale naturforkæmpere en 
udstilling i Gallopperiet på 
Christiania som hed.  ”Na-
turen omkring os”.

I den forbindelse havde vi 
en del gæsteforedragshold-
ere og ture rundt i området.

En af turene var en rundvis-
ning i Nomas have, som man 
kan læse om i Naturklum-
men fra september.

Haven er beplantet med 
mange flotte græsser, buske, 
blomster samt en del hjem-
mehørende arter.

Den summede af bier og 
insekter, en ”lomme” af en 
stille verden uden for mange 
menneskelige forstyrrelser. 

På den anden side af det 
omtalte hegn, som skal 
fjernes, altså Christiani-
asiden, er bevoksningen 
på volden og langs vandet 
næsten uberørt med en lidt 
vild og snoet sti nu. Men 
det er ikke en del af drift og 
plejeplanen som er lavet i 
samarbejde med Staten at 
det skal forblive sådan. 

Den nordlige del af bær-
mestien, fra Noma til Lang-
bortistan (sidste hus på stien 
før Noma), skal omlægges fra 
en sekundær opstået tramp-
esti til en primær befæstet 
udrettet sti. Stien vil blive 
anlagt, hvor den nuværende 
trampesti omtrentligt for-

løber. Den befæstede sti 
anlægges i 2027.

Christianias plejeplan går 
i det store hele ud på at lave 
tilgængelige stier og trap-
per, der er brede og tørre at 
betræde for det kæmpe pres 
af mennesker, vi er udsat for 
i ”Bydelen”, for derefter så at 
lade naturen være mere og 
mere vild jo længere nord du 
kommer ud. 

Konsekvensen ved at fjerne 
det nævnte hegn vil bevirke, 
at vi mister endnu en lille 
uforstyrret plet natur, som 
indeholder god biodiversitet

Da vi allerede har et kæm-
pe pres på området vil dette 
tiltag forandre området og 
forringe freden betydeligt i 
den nordlige del af ”skoven”.

2.Skal Christianshavn 
have  en  Camino  på 
Voldanlægget?

Et arkitektfirma, som hed-
der Juul Frost arkitekter, 
har fået den ide at lave en 
Camino på Christianshavn 
Vold.

Dette projekt er tilsyn-
eladende blevet godkendt 
i Lokaludvalget, og de er 
begyndt at søge fonde til 
projektet. Men os på Chris-
tiania er overhovedet ikke 
blevet hørt. Vi opdagede 
projektet på facebooksiden 
”Os fra Christianshavn”. 
Udover den oplysende person 
samt en anden person var 
der absolut ingen ønsker om 
flere horder af mennesker 
på voldene. NEJ TAK! var 
de fleste kommentarer. Der 
er tilsyneladende stor mod-
stand imod projektet lokalt. 

Desuden fører det link 
oplægget henviser til ikke 
til mere information om 
projektet.

Vi har prøvet at kontakte 
Arkitektfirmaet for at spørge 
mere ind til, hvad det inde-
bærer, men når man ringer 
til dem, ved de ingenting, 
men beder os om at skrive 
en mail. 

Først fik vi en ugyldig 
e-mail, efter at have ringet 
igen, fik vi en anden: Nu har 
vi så formuleret dette brev og 
håber på en dialog omkring 
projektet.

Kære Helle Juul

Vi er for nylig blevet bekendt 
med jeres ideer til en Camino 
på Christianshavns Vold.

Vi vil gerne vide, hvad 
planen går ud på i en-
keltheder.

Ideen er i og for sig ok, så 
længe det er på den kommu-
nale del af Christianshavns 
voldområde, men hvis ideen 
også omfatter Christianias 
del af voldområdet, syntes vi 
det er en dårlig ide, da pres-
set på Christianiaområdet i 
forvejen er enormt stort.

Dels er der blevet over 
50% flere Christianshav-
nere, der bruger området 
jævnligt f.eks. kondiløbere, 
firmakondiløbere i grupper, 
cykelturisme i større og min-
dre grupper samt horder af 
turister fra hele verden mm.

Vi har i Christiania en 
sårbar natur, som vi gør alt 
for at passe og pleje til fordel 
for artsmangfoldigheden og 
biodiversiteten. Vi har bl. 
a. 4 rødlistede fuglearter, 
hvor 2 af dem yngler her 
samt over 140 forskellige fu-
glearter registreret på DOF 
basen (Dansk ornitologisk 
forening) 

Vi har i forvejen problemer 
med, at folk ikke kan lade 
være med f.eks. at plukke 
blomster, som er fødegrund-
laget for sommerfugle, andre 
fugle og insekter, samt et 
stort slid på området som 
Christianias gartnergruppe 
vedligeholder.

Vi håber du forstår og vil 
sende os planen, så vi kan 
tage det op i et større forum 
på Christiania.

Med venlig hilsen
Jørgen og Line fra Chris-
tianias Frie Naturforening

For ikke så mange år siden 
var Christiania et sted, hvor 
man kunne ånde lettet op 
og trække vejret uden at 
skulle være på vagt for biler 
og fart, når man passerede 
indgangen,

Det var som at gå ind i en 
anden verden, væk for byens 
stress og støj. Man kunne 
høre fuglene synge og in-
sekterne summe, og der var 
masser af uforstyrret plads 
og små oaser, man kunne slå 
sig ned i. Der er lavet meget 
forskning i, at når man bev-
æger sig i vild uforstyrret 
natur, healer det stress. Det 
kan man læse mere om på 
vores hjemmeside. 

Men byen vokser og vokser 
omkring os, og blandt dem 
der ikke sætter pris på bare 
at bruge og nyde naturen 
på Christiania, har nogle 
alle mulige ideer, som de 
forsøger at presse ned over 
os og profilerer på vores 
bekostning.

Det værste i disse år er at 
det staten vil have vi skal 
bygge på området på beko-
stning af vores allesamens 
grønne bydel. En grøn bydel 
som i øvrigt er meget mere 
brugt end kommunens del, 
som virker temmelig tom 
for mennesker i forhold til 
Christiania.

Læs mere: www.chris-
tianias-frie-natur.dk
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Christianshavns Lokalud-
valg uddeler hvert år Havn-
ens Pris til en person, en 
forening eller institution, der 
har gjort en ekstraordinær 
indsats for Christianshavn. 
Dette år går prisen til Chris-
tianshavns Lokalhistoriske 
Forening og Arkiv, som siden 
1987 har delt Christians-

havns historie med chris-
tianshavnerne.

En af begrundelserne fra 
forslagsstilleren var, at fore-
ningen er en uundværlig del 
af Christianshavns rygrad. 

”Det kan vi kun tilslutte os”, 
siger Jette Philipsen, som 
er næstforperson i Chris-

tianshavns Lokaludvalg. 
”Arkivet gør et forbilledligt 
arbejde med at sikre Chris-
tianshavns 

historie og formidle den 
videre til christianshav-
nerne. Derfor var der heller 
ingen tvivl i lokaludvalget 
om, at de skulle modtage 
prisen i år”.

I arkivet samles dokument-
er om bydelens hi-storiske 
og geografiske udvikling 
i form af kort, billeder og 
beskrivelser. Det suppleres 
med bidrag fra christian-
shavnere, som gennem 
breve, billeder, interviews 
og erindringer fortæller 
om vores levevis og kultur. 
Arkivet lægger desuden et 
stort arbejde i at formidle 
historien til christianshav-
nerne med foredrag, byvan-
dringer og flere udgivelser 
af pamfletter og bøger. I 
anledning af Christian-
shavns 400-års jubilæum 
udgav arkivet fx værket 
“Christianshavnerliv”, der 
beskrev bydelens historie 
siden Christianshavn blev 
grundlagt.  

På scenen modtog bestyr-
elsen for Christianshavns 
Lokalhistoriske Forening 
og Arkiv en plakette og en 
flot blomsterbuket doneret 
af Pigen & Blomsten i Over-

gaden Oven Vandet. Udover 
æren består Havnens Pris 
af en pengesum på 13.249 
kr., som svarer til antallet af 
christianshavnere opgjort pr. 
den 1. marts 2024. 

De lokalhistoriske foreninger 
og arkivers kamp

Der var i 2023 tvivl om frem-
tiden for de københavnske 
lokalhistoriske foreninger 
og arkiver, da en del af deres 
bevilling fra Københavns 
Kommune ikke blev for-
længet i kommunens budget 
for 2024. Det lykkedes dog at 
sikre foreningernes fremtid 
lidt endnu, da Kultur- og 
Fritidsudvalget besluttede 
at finansiere midler til fore-
ningernes virke i 2024. 

”Kampen for arkiverne er 
ikke slut endnu og vi håber, 
at de snart får en permanent 
støtte fra kommunen, som 
svarer til deres udgifter. De 
lokalhistoriske foreninger og 
arkiver består af frivillige, 
som bidrager til byens kolle-
ktive hukommelse, byens 
sjæl og ikke mindst de lokale 
identiteter”. De yder en for-
midabel indsats for loka-
lsamfundet og bidrager med 
deres virke til fortællingen 
om Københavns og Dan-
marks historie, siger Jette 
Philipsen.  

Havnens Pris 2024 går til Christianshavns 
Lokalhistoriske Forening og Arkiv

Jette Philipsen overrækker Havnens Pris 2024 
til Christianshavns Lokalhistoriske Forening og 
Arkiv på scenen til Christianshavnerdagen.

Her ses bestyrelsen af Christianshavns Lokalhistoriske 
Forening og Arkiv på besøg på Ungdomsøen foran Middel-
grundsfortet, 29. august 2024.

Her står bestyrelsen for Christianshavns Lokalhistoriske 
Forening og Arkiv foran Vagthuset, hvor de har holdt til 
siden 2006.

Udstilling 5. OKT 2024—16. FEB 2025

Strandgade 91 / Christianshavn
nordatlantens.dk
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På vegne af Christianshavns 
Lokalhistoriske Forening tak-
ker jeg for prisen.
Jeg står her sammen med et 
udsnit af bestyrelsen, der tæller 
i alt 13 medlemmer. Det er os, I 
møder i Vagthuset om lørdagen, 
når I kigger ind i vores lille 
lokalmuseum med spørgsmål 
eller ting fra gemmerne eller 
bare for en hyggelig samtale 
om det gamle Christianshavn. 
Det er os, der står bag de mange 
bøger, I kan købe hos os. Det er 
også os, der står bag halvårlige 
programmer med tilbud om 
foredrag og rundvisninger til 
vores 294 medlemmerne. Via 
foreningens hjemmeside har 
alle adgang til søgninger i vores 
store database. Vi indsamler og 
registrerer nemlig ikke kun, vi 
digitaliserer også. 

Lokalhistorisk Forening blev 
stiftet i 1987 af interessenter. 
Flere af dem er til stede i dag. 
Det var en beskeden start oppe 
under loftet i Søkvæsthuset, 
hvor Orlogsmuseet lå. Der var 
et stort mødelokale til besty-

relsesmøder og medlem-
sarrangementer, men 
ikke plads til arkivalier, 
så samlingen var ikke 
stor. Faktisk lå den på et 
tidspunkt under et besty-
relsesmedlems seng, 
senere fik den et lille 
værelse. Orlogsmuseet 
fik selv brug for pladsen, 
så Lokalhistorisk Foren-
ing måtte flytte ud. Og så 
skete miraklet. I 2006 fik 
Foreningen til huse i Vag-
thuset på Torvegade og 
kunne nu indrette en fin 
lille udstilling, få plads til 
arkivskabe og bogsalg. Og 
så var der et helt loft til 
opbevaring. 

Vagthuset er åbent om 
lørdagen mellem 13 og 
15, og vi har mange besø-
gende. En ofte hørt ind-
gangsreplik er: ”Nej, har 
I åbent? Jeg er gået forbi 
så mange gange og har 
undret mig over, hvad 
der er herinde.” Så viser 
vi rundt og forklarer og 

får nogle gode samtaler, hvor 
ikke blot gæsten lærer mere, 
det gør vi også. 

Ikke kun christianshavnere 
og tilfældige turister besøger 
os. En særlig gruppe besø-
gende fortæller undskyldende, 
at de ikke bor på Christian-
shavn, men på Amager, og det 
kan enhver christianshavner 
jo godt forstå, de undskylder.  

Christianshavn har efter-
hånden fået mange tilflyttere. 
De vælger bydelen på grund 
af den særlige christianshav-

nerånd, og de kommer til 
os for at høre mere i ønsket 
om at blive en del af fæl-
lesskabet. Det er vigtigt for 
Christianshavn.

A) De lokalhistoriske arkiv-
er i København er økono-
misk presset.   Det tilskud, 
vi hidtil har fået, dækker 
ikke længere den husleje, 
vi skal betale til Køben-
havns Kommune. Vi - og 
alle lokalarkiver - arbejder 
for, at de igangværende 

budgetforhandlinger i 
Borgerrepræsentationen 
medfører fortsat støtte til 
lokalhistoriske aktiviteter 
i kommunen. Det drejer 
sig blot om 350.000 kr. til 
alle 10 arkiver. Resultatet 
kommmer lige om lidt *

Med denne pris følger et 
beløb, som vi vil gøre god 
brug af i vores fortsatte 
arbejde med at fortælle og 
værne om Christianshavns 
enestående historie. Pen-
gene giver os mulighed for 

at lave noget ekstraordinært. 
Vi kvitterer i dag med en gave 
til alle, nemlig Tømrermester 
Cornelius’ Erindringer. I kan 
hente den i vores bod. 

Kom og besøg os i Vagth-
uset – og meld jer også meget 
gerne ind i foreningen. I vores 
bod i dag kan I høre mere 
om os.
Endnu engang: tak for prisen.

*Ved budgetforliget i Køben-
havns Kommune kom støtten 
til lokalarkiverne ikke med.

Havnens Pris 2024 blev givet til Christianshavns 
Lokalhistoriske Forening

Solen var venlig på årets ud-
gave af Christianshavnerdagen, 
søndag den 8. september. Folk 
fra nær og ikke så nær, myl-
drede rundt og nød at besøge 
boder, få lidt at spise, prøve 
spil, klovnerier, tale om Ak-
tivitetscenter og Repair cafe, 
opleve lokale politikere og andre 

lokale udfolde sig ned ad 
Skt. Annæ-gade og om-
kring broen, hvor musik 
og taler fandt sted. Trods 
ihærdige anstrengelser 
lykkedes det nu ikke for 
vores lokalt baserede 
politiske kommentarer, 
Lars Trier Mogensen, 

at få konkrete bud på byud-
vikling og andre emner fra 
de inviterede politikere.Til 
gengæld var der masser af 
snak ved boderne og stor op-
bakning til musikken. Først 
fra de unge fra Musikloftet 
og derefter fra det lokale 
country-orkester, A fistful of 

dollars. To ældre damer gav 
en lille opvisning i lined-
ance til musikken og bidrog 
måske til at flere tør kaste 
sig ud i sådanne personlige 
glædesudbrud.
Dejlig dag med masser af 
glæde og nul ballade. 

Solen kastede lys over Christianshavnerdagen
Af Hanne, tekst, Fotos af Hanne og Gini

På Christianshavnerdagen 8. september 
havde Aktive Ældre og Lokaludvalgets ar-
bejdsgruppe for sociale og sundhedsmæssige 
forhold en velbesøgt bod sammen.
Tekst & Foto Britta

Her følger Bestyrelsens takketale:
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Christianshavns 
Beboerhus
OKTOBER 2024

Dronningensgade 34 / Tlf 32578818 ml. kl. 13.30-18.00 og 19.00-21.00 / www.beboerhus.dk
Åbent man - ons 13:00-23:00 / tors - lør 13:00-24:00

Christianshvans Beboerhus 
modtager honorarstøtte fra:

Spisehusmenu
Alt laves fra bunden af gode og så vidt muligt 
af økologisk råvarer – omtrent 70%.
Læg mærke til langbordsmiddagene - her er 
den uformelle hygge en del af oplevelsen, hvor 
maden kommer ud på bordene til deling.

Torsdag 3/10
Skipperlabskovs. Råsyltet rødbede. 
Peberrodscreme

Tirsdag 8/10
Pasta Arrabiata. Gremolata med parmesan

Torsdag 10/10
Langbordsmiddag - servering kl. 18.30
Grillet blomkål. Hollandaise på brunet smør. 
Ristet boghvede. Urter. Bagte jordskokker. 
Urtevinaigrette. Glaskål-grudité.
- Bagt chokolade-ganache. 
Masacarponecreme. Råsyltede blommer

Tirsdag 15/10
Fish’n’chips. Tatarsauce. Eddikepulver

Torsdag 17/10
Langbordsmiddag - servering kl. 18.30
Spaghetti Bolognese. Parmesan. Rucola.
- Hjemmelavet regnbueis

Tirsdag 22/10
Fiske-/spinatlasagne. Urter

Torsdag 24/10
Langbordsmiddag - servering kl. 18.30
Pocheret skorzonerrod. Blomkålpuré. Syltet 
bøgehat. Porreaske. Eddikepulver. Tallerkens-
mækker. Rødbedetatar. Pastinakchips.
- Vanilleis. Havtorn-couli

Tirsdag 29/10
Fettuccine med svampe. Oregano og basilikum

Torsdag 31/10
Langbordsmiddag - servering kl. 18.30
Forloren hare. Bagt græskar med urter.
- Pumpkin Pie. Pisket creme fraiche

Spisehuset er åbent fra 18:00 - 19:30. 
Billetter kan forudbestilles på: 
www.beboerhus.dk.  Der kan bestilles en uge 
frem. Billetter skal afhentes i caféen. Aflysning 
senest dagen før. Voksne: 95 kr /Børn: 45 kr

Koncerter og events
Fredag fra d. 4/10 kl. 20.00. Fri entré

Free Jazz: Nolan Lem - 
Jonathan Aardestrup - Matt Carroll
Hver tirsdag fra d. 8/10 kl. 18-21.00. Fri entré

!Hackloteket
Gratis: undervisning/værksted/workshop/teknologi/kunst

Fredag d. 11/10 kl. 20.00. Forsalg /Entré 80 /100  kr

Yune: album release // J. Ludvig iii
Yune fejrer sit nye album ‘Lemon Soft Perfection’ med en releasekoncert.
Support: J. Ludvig iii

Lørdag d. 12/10 kl. 19.00. Entré 50 kr

A Plane To Catch ReleasePARTY // 
DJ TANDSMØR / Aage Johnson !
Fredag d. 18/10 kl. 17.00. Fri entré

HIP-HOP i Huset 2024
Lørdag d. 19/10 kl. 20.00. Forsalg 80 kr

Shiver Less // Cuirass // Kristoffer Bech
Lørdag d. 26/10 kl. 20.00. Forsalg 90 kr

SLIM0 - ’Forgiveness’release
Lineup: Aase Nielsen (dj) - Birds and Robotics (live)  - SLIM0 (live) - 
DJ CUNT (dj)

Tirsdag d. 29/10 kl. 20.00. Fri entré - donationer modtages

Django jam 
Fredag d. 1/11 kl. 21.00. Forsalg /Entré 130 /140 kr

Nikolaj og Pilot (Duo) 

Julebazar 2024
Den årlige Julebazar bliver afholdt d. 7 og 8. december kl. 12-18, så du 
kan allerede nu sætte kryds i kalenderen. Meget mere i næste nummer.
Henvendelser rettes til bebosyklub@gmail.com

Litteratur i Bebo
Onsdage kl. 18.00. Fri entré

Ordregn soiré
Sangskrivere, prosaister, journalister og poeter. Kom, skriv og del jeres 
tekster med andre skrivende i Beboerhuset. Alle er velkomne 
 
Mandag d. 28/10 kl. 19.00. Fri entré

Bogklubbens Øjne
Beboerhusets bogklub, hvor vi mødes en gang i måneden og deler vores 
læseoplevelser. Denne gang er ‘Midnatsbørn’ af Salman Rushdie på pro-
grammet

Faste aktiviteter 
Cirkeldans 
Torsdage i lige uger kl. 18:00 - 20:00
Deltagerbetaling: 50 kr pr. gang
Information: Randi og Carsten Michaëlis
http://www.cirkeldans.dk
e-mail: randi@carmic.dk / tlf.: 51 36 74 54

Croquis 
Hver torsdag fra 19.00 - 21.00 i lokalet Tran-
sitten. Deltagerbetaling 50 kr
Medbring selv papir og tegnegrej; vi har tegne-
bræt. Holdet er uden underviser. 
Ingen tilmelding, bare mød op!

Tangoundervisning 
Med Ann Berit Sourial og Gunner Svendsen 
Tirsdag kl. 17.20 – 18.40: Øvede/Avancerede
Tirsdag kl. 18.50 – 20.10: Begyndere
Tirsdag kl. 20.20 – 21.40: Let øvede 
Se priser og info på: www.tangodelnorte.dk

Musikakademi Amager
Musikalske legestuer for børn i alderen 2-5 år: 
Tirsdag fra kl. 16.30 og onsdag fra kl. 15.45 
Børnekor for børn i alderen 6-12 år: Onsdag kl. 
17.15 med Katalin Willumsen. 
Se mere på: musikakademi.dk

Lokaler m.m. 
Lokaler i Beboerhuset bookes ved at ringe på 
tlf. 32578818 ml. 13.30 - 18.00 og 19.30 - 21.00
Lejepriser: 25 pr. person i timen (ved undervis-
ning/erhverv 30 kr. pr. person i timen)

Lokaler til fest 
Ring på 32576242 man/onsdag kl. 13.00 - 17.30. 

Plasticposefrit             
Christianshavn
For at opnå dette syr vi poser af brugt stof i 
Beboerhuset. Se mere på facebookside: 
Plasticposefrit Christianshavn

Konfliktmæglerne
Hver anden mandag, lige uger fra kl. 17 til kl. 18
To uddannede konfliktmæglere tilbyder gratis 
konfliktrådgivning og mægling. Kom og få en 
uforpligtende og fortrolig snak. Konfliktmæ-
glerne er Robert og Merete, og de kan også 
kontaktes på: konfliktmaeglingicph@gmail.com

Bliv medlem 
Støt op om Beboerhuset og bliv medlem af Be-
boerhusforeningen. 150 kr pr. år. for voksne, 75 
kr for pensionister og studerende. Gå ind på: 
www.beboerhus.dk/blivmedlem  
- eller få en indmeldelsesblanket i caféen

Beboerhusets 
Nyhedsbrev
Tilmeld dig på Beboerhusets 
hjemmeside eller prøv 
QR koden her og få 
info om hvad der 
rør sig i dit yndlings 
kulturhus

Efterårsferie i Beboerhuset
I Christianshavns Beboerhus sættes der gang i familieaktiviteterne i uge 
42 med børnevenlige fællesmiddage, børnebio og børnedisko.
Beboerhusets kok har sammensat en børnevenlig menu til en overkom-
melig pris, så alle kan være med (se menuen på forrige side).

Torsdag d. 17/10 kl. 13.00. Fri entré

Børnebio i Beboerhuset i efterårsferien
Kom til børnebio i Beboerhusets hyggelige, lille biograf torsdag i efterårs-
ferien. Vi viser en børnefilm egnet for alle aldre og det er gratis at være 
med. Nede i vores café kan I købe snacks og drikkevarer til billige priser, I 
kan tage med i biografen.

Fredag d. 18/10 kl. 13-15.00. Forsalg 50  kr

Børnedisko i efterårsferien!
Hullahop og dans er det fedeste i verden, 
særligt når vi gør det sammen! 

Kom forbi Beboerhuset i efterårsferien 
og dans, hullahop og hav det kanonsjovt 
sammen med Rulleskøjteprinseesen Tanja!
Alle niveauer og aldre er velkomne 
- der er garanti for sjov og ballade, alle får trin 
med hjem og vi skal øve os for at blive gode.

Tag din far eller bedstemor eller nabo med! 
Husk de voksne også skal have en billet for 
at være med.

2. Lørdag kl. 13.30 og sidste torsdag i måneden kl. 11.30. Fri entré

Beboerhusets Gadehave
Har du grønne fingre? Eller savner du måske at se ting gro? Plante, så og 
luge? Drikke kaffe i solen og bestemme hvilke planter der skal beskæres? 
Så kom og vær med i vores havegruppe! Der er altid brug for og plads til 
et par ekstra hænder. Vi mødes anden lørdag i måneden kl. 13.30 og sid-
ste torsdag i måneden kl. 11.30

Kunst i Bebo: 
Rune Storm
Oliemalerier. Portrætter og små scener 
fra hverdagen.

Fernisering d. 11/10 fra kl. 17 i Caféen
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Lejepriser: 25 pr. person i timen (ved undervis-
ning/erhverv 30 kr. pr. person i timen)

Lokaler til fest 
Ring på 32576242 man/onsdag kl. 13.00 - 17.30. 

Plasticposefrit             
Christianshavn
For at opnå dette syr vi poser af brugt stof i 
Beboerhuset. Se mere på facebookside: 
Plasticposefrit Christianshavn

Konfliktmæglerne
Hver anden mandag, lige uger fra kl. 17 til kl. 18
To uddannede konfliktmæglere tilbyder gratis 
konfliktrådgivning og mægling. Kom og få en 
uforpligtende og fortrolig snak. Konfliktmæ-
glerne er Robert og Merete, og de kan også 
kontaktes på: konfliktmaeglingicph@gmail.com

Bliv medlem 
Støt op om Beboerhuset og bliv medlem af Be-
boerhusforeningen. 150 kr pr. år. for voksne, 75 
kr for pensionister og studerende. Gå ind på: 
www.beboerhus.dk/blivmedlem  
- eller få en indmeldelsesblanket i caféen

Beboerhusets 
Nyhedsbrev
Tilmeld dig på Beboerhusets 
hjemmeside eller prøv 
QR koden her og få 
info om hvad der 
rør sig i dit yndlings 
kulturhus

Efterårsferie i Beboerhuset
I Christianshavns Beboerhus sættes der gang i familieaktiviteterne i uge 
42 med børnevenlige fællesmiddage, børnebio og børnedisko.
Beboerhusets kok har sammensat en børnevenlig menu til en overkom-
melig pris, så alle kan være med (se menuen på forrige side).

Torsdag d. 17/10 kl. 13.00. Fri entré

Børnebio i Beboerhuset i efterårsferien
Kom til børnebio i Beboerhusets hyggelige, lille biograf torsdag i efterårs-
ferien. Vi viser en børnefilm egnet for alle aldre og det er gratis at være 
med. Nede i vores café kan I købe snacks og drikkevarer til billige priser, I 
kan tage med i biografen.

Fredag d. 18/10 kl. 13-15.00. Forsalg 50  kr

Børnedisko i efterårsferien!
Hullahop og dans er det fedeste i verden, 
særligt når vi gør det sammen! 

Kom forbi Beboerhuset i efterårsferien 
og dans, hullahop og hav det kanonsjovt 
sammen med Rulleskøjteprinseesen Tanja!
Alle niveauer og aldre er velkomne 
- der er garanti for sjov og ballade, alle får trin 
med hjem og vi skal øve os for at blive gode.

Tag din far eller bedstemor eller nabo med! 
Husk de voksne også skal have en billet for 
at være med.

2. Lørdag kl. 13.30 og sidste torsdag i måneden kl. 11.30. Fri entré

Beboerhusets Gadehave
Har du grønne fingre? Eller savner du måske at se ting gro? Plante, så og 
luge? Drikke kaffe i solen og bestemme hvilke planter der skal beskæres? 
Så kom og vær med i vores havegruppe! Der er altid brug for og plads til 
et par ekstra hænder. Vi mødes anden lørdag i måneden kl. 13.30 og sid-
ste torsdag i måneden kl. 11.30

Kunst i Bebo: 
Rune Storm
Oliemalerier. Portrætter og små scener 
fra hverdagen.

Fernisering d. 11/10 fra kl. 17 i Caféen
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Halloweengudstjeneste. Foto: Alexander Bach Pedersen

Kulturnatten arier og musik. Foto:  Alexander Banch Pedersen

Vor Frelsers Kirke

Gudstjenester:

Lørdag d. 5. oktober
Dåbsgudstjeneste kl. 10.30
v/ Finn Damgaard

Søndag d. 6. oktober
Højmesse kl. 10.30
v/ Marlene Lindsten
Efterfølgende konfirmand-
indskrivning

Lørdag d. 12. oktober
Dåbsgudstjeneste kl. 10.30
v/ Finn Damgaard

Natkirken

Fredag d. 4. oktober
Natkirke kl. 20-22
Saxofonist Emil Hess 
v/ Finn Damgaard
Fredag d. 18. oktober
Natkirke kl. 20-22
Høgsbro/Nordal Duo
v/ Anne Sofie Engelstad 
Nissen

Fredag d. 25. oktober
Natkirke kl. 20-22
v/ Anne Sofie Engelstad 
Nissen

Arrangementer

Kulturnatten 2024
Fredag d. 11. oktober kl. 
18:00-22:00
T å r n e t  h o l d e r  e k -
straordinært åbent helt til 
kl. 24:00

Musik, lydfortælling & 
kreativt værksted
- en aften i barokkens tegn!
Indgang til både kirken og 
tårnet kun med det officielle 
Kulturpas.

Halloweengudstjeneste
- For store og små
Lørdag d. 26. oktober kl. 
16:00
Alle er velkomne! Kom ger-
ne udklædt! Det bliver (u)
hyggeligt! 

Søndag d. 13. oktober
Højmesse kl. 10.30
v/ Finn Damgaard

Lørdag d. 19. oktober
Dåbsgudstjeneste kl. 10.30
v/ Anne Sofie Engelstad 
Nissen

Søndag d. 20. oktober
Højmesse kl. 10.30
v/ Anne Sofie Engelstad 
Nissen

Lørdag d. 26. oktober 

Halloweengudstjeneste for 
børn
Børnegudstjeneste kl. 16.00
v/ Marlene Lindsten

Søndag d. 27. oktober
Højmesse kl. 10.30
v/ Finn Damgaard
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Christians Kirke
Gudstjenester

Søndag 6. oktober kl. 10
19. s. efter Trinitatis 
Højmesse v/ Pia Søltoft

Søndag 13. oktober kl. 10
20. s. efter Trinitatis
Højmesse v/ Karen Felter 
Vaucanson

Søndag 20. oktober kl. 10
21. s. efter Trinitatis 
Højmesse v/ Pia Søltoft

Søndag 27. oktober kl. 10
22. s. efter Trinitatis 
Højmesse med ballet v/ Ka-
ren Felter Vaucanson og 
med balletdanserinde Maria 
Kochetkova

Søndag 3. november kl. 17
Allehelgen
Allehelgengudstjeneste v/
Pia Søltoft
Vi mindes årets døde, hvis 
navne læses op under gud-
stjenesten. Allehelgengud-
stjenesten begynder kl. 17 og 
foregår i Christians Kirkes 
krypt.

Det sker også

Onsdag 2. oktober kl. 17
Foredrag om Oscar Wilde v/ 
Lene Rønholt Møller
Oscar Wilde (1854-1900) 
var en lysende stjerne i det 
engelske kulturliv, begavet, 
berømt og feteret. Da Wilde 
var sidst i trediverne og på 
højden af sin karriere, mødte 
han sin skæbne i form af den 
unge, smukke Lord Alfred 
Douglas, kaldet Bosie. I løbet 
af de næste år udrullede sig 

en skandale, som sjældent 
er set lignende i England, og 
Wildes fald fra tinderne var 
fuldkomment. Kom og bliv 
klogere på hans turbulente 
og farverige liv, når vi byder 
inden for til foredrag med 
Lene Rønholt Møller.

Ud over at være passio-
neret Wilde-fan har Lene 
Rønholt Møller en bachelor 
i Litteraturvidenskab og en 
livslang karriere som profes-
sionel freelance oversætter, 
boghandler og forlagsmedar-
bejder bag sig. Ved aftenens 
menighedsarrangement in-
viterer hun os ind i Wildes 
verden med et hovedsageligt 
biografisk foredrag med af-
stikkere til Dorian Grays 
billede og De profundis.

Foredraget begynder kl. 
17, varer cirka en time og 
finder sted i kirken. Tilmeld-
ing hertil er ikke nødvendigt.
Efter foredraget er der fæl-
lesspisning for tilmeldte i 
kirketjenerboligen ved siden 
af kirken. Madbilletterne 
er desværre for længst ud-
solgt, men man er hjerteligt 
velkommen til foredraget 
alligevel.

Mandag 7. oktober kl. 
19.30
Kammermusikforeningen af 
1887: Absalonkvartetten
Vel mødt til en aften med 
fabelagtig musik, når Absa-
lon String Quartet gæster 
Christians Kirke med Shos-
takovich, Mozart og Schu-
bert på programmet. Absa-
lon Strygekvartet består af 
violinisterne Thera Ortved 
og Andreas Larsen, Alva 

Rasmussen på bratsch og 
Hedda Aadland på cello.

Koncerten er arrangeret af 
Kammermusikforeningen af 
1887. Som medlem af fore-
ningen har man fri adgang 
til samtlige af sæsonens kon-
certer. Er man ikke medlem, 
kan billetter á 150 kr. købes 
i døren.

Fri entre for børn og stu-
derende.

Tirsdag 8. oktober kl. 13-15
Den tæmmede natur: Fore-
drag v/ skovfoged Sven 
Norup
Kom og bliv klogere på 
Christianshavns egen ”store 
baghave”! Efterårets fore-
dragsrække i menighedsple-
jen skydes i gang med besøg 
af skovfoged Sven Norup, 
der har arbejdet med natur-
forvaltning på Kalvebod 
Fælled i mere end 25 år. I 
sit foredrag vil han fortælle 
om det kæmpemæssige kun-
stnaturprojekt, etablerin-
gen af fælleden er, og om 
Naturstyrelsens mangeårige 
arbejde med at genskabe de 
store, åbne strandenge.

Foredraget er en del af 
dette års tema i menighed-
splejen: Mennesket i naturen 
& Naturen i mennesket. Det 
finder sted i Stanley’s Gaard, 
St. Søndervoldtræde 2, 1. 
sal (der er elevator gennem 
gården). Deltagelse koster 
30 kr., som går til menighed-
splejen sociale arbejde.

Tirsdag 22. oktober kl. 
19.30
Steffen Brandt: Kirkekon-
cert (udsolgt)

Lørdag 2. november kl. 16
Koncert med det islandske 
kor Staka
Oplev det islandske kor Sta-
ka i deres 20-års jubilæum-
skoncert i Christians Kirke. 
Staka er et blandet islandsk 
kammerkor med 20-24 san-
gere baseret i København, 
som gennem årene har af-
holdt adskillige koncerter i 
Danmark og udlandet. Koret 
har siden januar 2024 været 
dirigeret af Bjarni, tidligere 
musikchef og dirigent for 
både Islands Nationalopera 
og Symfoniorkester. Der er 

Er du på barsel?

Så vær med, når vi hygger, 
danser og synger med små 
fredag formiddag
Snart åbner dørene for et nyt 
hold sanseglade babyer og 
deres forældre i Christians 
Kirke – og der er endnu en-
kelte pladser tilbage. Holdet 
løber fra fredag d. 4. oktober 
til og med d. 29. novem-
ber kl. 10.30-11.30. Delt-
agelse er gratis, men kræver 
tilmeldelse. Læs mere og 
find link til tilmelding på 
christianskirke.dk

Tak for en god valgaften!

Tirsdag d. 17. september 
blev der afholdt Valgfor-
samling i Christians Kirke, 
og det skete med flot frem-
møde og i god stemning. 
Følgende blev valgt til det 
nye menighedsråd, listet 
efter antal stemmer:
1.  Ole Christian Lund
2.  Trine Baumbach
3.  Ingrid Flye Jensen
4.  Anne Marie Blom
5.  Ina Christoffersen
6.  Lars Anderskov
7.  Camilla Bentzen Chris-
tiansen
8.  Birgit Lübker
9.  Lisa Dalh Christensen

Følgende blev valgt som 
stedfortrædere:
1.  Else Barsøe
2.  Tine Ehlert
3.  Eva Valbum Berg
4.  Irwin Seeger
5.  Birgitte Schiermacher
6.  Jens Kjøller

Efter Valgforsamlingen er 
det muligt at udløse et af-
stemningsvalg mellem flere 

Tilmeld dig allerede nu

Samtalesalon om livets store 
spørgsmål
Kom inden for til en aften 
om de helt store spørgsmål 
som: Findes uendeligheden? 
Hvad er kærlighed? Og hvor-
for er vi her overhovedet?

Dronefoto tårn 2023

Wilde med kappe

lister og med stemmekort. 
Det sker ved, at man indlev-
erer en kandidatliste inden 
den 15. oktober; valget vil i 
så fald være den 19. novem-
ber. Læs mere om reglerne 
for afstemningsvalg på chris-
tianskirke.dk. 
Udløses der ikke afstemn-
ingsvalg, tiltræder det ny-
valgte råd 1. søndag i advent.

Professor Anja C. Andersen 
besvarer spørgsmålene set i 
lyset af astrofysik, biolog An-
ders Kofoed har naturligvis 
en anden indfaldsvinkel, 
mens sognepræst Pia Søltoft 
tager teologien til hjælp i sin 
besvarelse. 

Aftenen vil forme sig som 
en samtale mellem de tre 
med en indlagt pause, hvor 
kirken byder på et glas vin 
og lidt lette snacks. Det 
er gratis at deltage, men 
tilmelding er nødvendigt. Du 
kan tilmelde dig og op til én 
ekstra gæst vi begivenheden 
i kalenderen på christian-
skirke.dk
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Kanal Bodega

To gamle elskende på Kanal Bodega

Hun med stråhat, kæmpestor med blomst i.

Han i gul-orange bøllehat. Der klinkes!

Kærligheden mellem deres skygger.

Glas, der løftes. 

Hvor der vinkes! - 

mellem bordene, og ud mod livet langs Kanalen,

på Kanal Bodega; Hvor der leves!

En sang om kærlighed på Kanal Bodega.

Hun åbner munden, læner sig tilbage. 

Han istemmer højlydt. Saligt mod. De synger! 

Kærlighedens jukebox midt i verden.

Luftkysfingre;

Kroppe gynger! - 

Må man ta’ hunden med sig ind i himlen

på Kanal Bodega. Ja, det må man!

Spilmaskinens flirt i mørket på Kanal Bodega

sender sine blinks kulørte blikke.

Hun og han blandt venner. I duetter.

Kærligheden i en magnum Fernet Branca,

vendt på hovedet;

Alting letter! -

når livet bli´r en lidt for bitter-rød Campari -

på Kanal Bodega. Skål! Vi er her!

Tekst: af ’Værtshusdigte’ 

Anne Vad

Af Susanne, foto Anette

Borgermødet om Metro 5 
var arrangeret af Christian-
shavns Lokaludvalg. 

Mødet 5/9 blev afholdt kl. 
19 til 21 i Yacht Service-
hangaren i Margretheholms 
Havn. Et maritimhistor-
isk sted, nemlig det sidste 
bådværft i København, i 
dag drevet af Jørgen Knud-
sen, hvis søn står til at 
føre værftet videre, såfremt 
tunnelløsningen vælges. 
Hvis højbanen bliver valgt, 
betyder det lukning af værf-
tet. Det ligger på den del af 
havnen, der i så fald skal 
sløjfes. 

Lokaludvalgets forperson, 
Asbjørn Kaasgaard, bød 
velkommen og slog formålet 
med mødet fast: At få viden 
om overvejelser for miljø og 
økonomi for metrobyggeriet. 
Og det fik vi. 

Indbudte repræsentanter 
for økonomiforvaltningen og 
miljøkonsekvensrapporten, 
og gjorde det godt og objek-
tivt. Den stillede opgave har 
de løst professionelt og sag-
ligt, og deres redegørelser 
var meget klare. 

Et truende billede tegner sig 
for både havn og bydel, idet 
højbanen blev præsenteret 
s o m  h o v e d f o r s l a g e t , 
tunnelen som alternativet. 
Højbanen er 1 ½ milliard bil-
ligere end en tunnel, og selv 
om intet er besluttet endnu, 
er den politiske stemning til-
syneladende præget af det. 

Grav metroen ned under 
børnefamilieøen Margretheholm og ned 
under Margretheholms Havn

Dette gælder ikke Christian-
shavns Lokaludvalg, der fra 
start har sagt ja til en metro, 
men en metro i tunnel.

For Margretheholms Havn 
vil en højbane betyde, at 60 
procent af de 730 bådpladser 
forsvinder med nedlæggels-
en af den påkrævede havne-
del, fortalte en repræsentant 
for havnen. 

Beboerne fra Margrethe-
holm påpegede, at med 
højbanen vil det største af 
de grønne rekreative om-
råder blive ødelagt, nemlig 
hele østsiden bag den halve 
kilometer lange bebyggelse 
i 7 etager, ”Udsigten”. I 
miljøkonsekvensrapporten 
kaldes den ”bagom Ud-
sigten”, men realiteten er, 
at det er øens åndehul. I rap-
porten er den reduceret til 
hundeluftningssted, og det 
er uforståeligt. I dagtimerne 
ligger hele Margretheholm 
stille hen, for alle er skat-
teydere og på arbejde, og 
børnene er i institutioner/
skole, men efter arbejdstid 
og i weekenderne myldrer 
det på området. 

Flere påpegede, at rapporten 
ikke tager højde for livs-
kvalitet og for børne-trivsel. 
Beboerne på Margretheholm 
er flyttet ind på grund af det 
åndehul i København, som 
Margretheholm med sine blå 
og grønne kvaliteter byder 
på. Københavns havn og 
voldgraven fortil, Øresund 
bagtil. Vilde biotoper for 
blomster og insekter, slåede 
plæner til boldspil mm. En 

lille skov, bålplads, stille stier 
til at dysse barnevognsbørn 
til ro, fitness, solbadning, 
motionsløbere, picnics og 
ja, hundeluftning. Her leger 
børn med hinanden i natur 
og på tværs af aldre, her 
leger børn og voksne sam-
men.  En deltager påpegede, 
at man ikke sender sine 
børn ud for at lege under en 
højbane, en anden henviste 
til de kedelige konsekvenser 
af højbanen på Amager. 

Konsekvenserne af placer-
ingen af en højbane langs 
den halve kilometer lange 
bygnings soveværelser, 
børneværelser og arbejds-
værelser er endnu et forhold, 
der ikke belyses i rapporten. 
En deltager refererede til 
de dårlige erfaringer fra 
Bispebuen.  

Som en ikke-herboende delt-
ager påpegede, låses Mar-
gretheholm snart inde af 
metro på den ene side og 
vejudvidelse til Refshaleøen 
på den anden. 

Margretheholm skal forblive 
en bydel og ikke en gennem-
gangsø. Metroen skal ikke 
være en højbane, men en 
tunnel i lighed med stræk-
ningen fra Prags Boulevard. 

Med præciseringen af dette 
ønske afrundede Asbjørn 
Kaasgaard aftenens møde. 
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Efterår
Træerne venter

langs kanalerne,

på brostenene og voldens stier.

Bladene venter

og skælver lidt i vinden

Fuglene venter 

men vender så og flyver sydpå.

Ænder og svaner cirkler rundt i vandet,

hvor mørke og lys kæmper om magten.

Bladene falder blidt og stille

falder gule og brune

på brosten

falder vuggende som små skibe

på kanalernes vand.

Bladene hvirvles af træerne

Falder i bunker

falder i årets blæsende slutning.

Træerne står afklædte,

vrider de sorte hænder

mod himlens vekslende skyer.

Træerne gynger i stormen,

slipper vemodigt de sidste blade.

Træernes næsten usynlige knopper 

hvisker mod stormen.

Snart bliver vi grønne igen.

Langs voldens stier

vandrer folk gennem blæst og blade.

Unge par med barnevogn 

møder gamle med stok.

Også vi hænger på naturens gren.

Ib Bondebjerg

Den 5. september var Chris-
tianshavns Lokaludvalg 
vært for et borgermøde på 
Margretheholm om den 
mulige nye metrolinje M5 
i København. Mødet var 
velbesøgt og budskabet var 
klart: Læg metroen under 
jorden!

Miljøkonsekvensvurderin-
gen til den potentielle nye 
metrolinje M5 var sendt i of-
fentlig høring med hørings-
frist den 26. september. I den 
forbindelse inviterede Chris-
tianshavns Lokaludvalg til 
borgermøde på Margrethe-
holm, da metroforbindelse 
kan medføre store foran-
dringer i området. 

”Det er klart, at planerne om 
metro M5 vækker bekym-
ring. Hvis metrolinjen an-
lægges som højbane fra 
Prags Boulevard til Ref-
shaleøen vil det betyde, at 
den inderste del af Mar-
gretheholm Havn fyldes op 
med jord, og at beboerne på 
Margretheholm får udsigt til 
en metro i deres baghave”, 

Lokaludvalg, beboere 
og sejlere ønsker metrolinje

konstaterer Asbjørn Kaas-
gaard forperson for Chris-
tianshavns Lokaludvalg. 

Et spørgsmål om økonomi
Blandt de 80-90 fremmødte 
til borgermødet var der bred 
enighed om, at metrolinjen 
bør anlægges som en tunnel 
for at bevare hverdagslivet 
og sikre områdets rekreative 
kvaliteter. 

”En højbane vil spare 1,5 
mia. kroner i forhold til en 
tunnelløsning, men det vil 
ødelægge de grønne og blå 
områder, der er en cen-
tral del af Margretheholms 
herlighedsværdi. Området 
har et aktivt havneliv med 
750 bådejere og over 2000 
beboere, heriblandt mange 
børnefamilier og studer-
ende,” uddyber Kaasgaard.

Christianshavns Lokalud-
valg fastholder i sit høringss-
var, at tunnelløsningen er 
den bedste løsning, både 
økonomisk og miljømæssigt, 
når man ser på projektets 
langsigtede konsekvenser. 

Høringssvaret og referatet 
fra borgermødet kan findes 
på lokaludvalgets hjemme-
side.

Forude venter den endelige 
beslutning om linjeføringen

Det er planen, at Borger-
repræsentationen sidst på 
året skal behandle indsigel-
serne, som er fremkommet 
under høringsprocessen. 
Dernæst skal Metroselsk-
abets ejerkreds – staten, 
Københavns Kommune og 
Frederiksberg Kommune – 
beslutte, om der skal anlæg-
ges en metrolinje og i givet 
fald, hvilken linjeføring, man 
ønsker. 

Derfor opfordrer Kaasgaard 
til, at ”de lokale kræfter 
fortsætter det politiske lob-
byarbejde med dialog, skriv-
erier og aktioner for en tun-
nelløsning”. 

Folketinget skal vedtage 
en anlægslov, inden Metro-
selskabet kan gå i gang med 
at anlægge metrolinje M5.

Christianshavns Lokaludvalg, Borgermøde den 5 september om metro M5, i bådværftet 
Yacht Service på Margretheholm Havn.

Hvis det ikke var så tragisk, 
ville det være komisk at se 
alle de i deres egen men-
ing så  miljøbevidste men-
nesker forlange, at metroen 
skal graves ned. Har de 
overhovedet tænkt over, 
hvor meget Co2-udslip, som 
fremstillingen af beton til 
tunnelelementerne vil med-
føre og har medført?

Må jeg gøre opmærksom 
på, at man kunne have 

METRO M5
fået et fuldt ud så effektivt 
letbanesystem for ca. en syv-
endedel af prisen for metroen 
og med langt mindre belast-
ning af miljøet. De derved 
sparede penge kunne have 
været brugt til børnehaver, 
plejehjem og andre humani-
tære formål. Men det er 
selvfølgelig langt morsom-
mere for selvfede politikere 
at blære sig med, hvor flot 
de kan bruge pengene.

Ja, metroen er hurtig, 
men det overses, at man til 
den samlede transporttid 
også skal lægge den større 
gåafstand til stationerne 
samt turen ned til og op fra 
perronerne, og så er tids-
gevinsten ikke så stor endda.

Hans, Strandgade.
Hans P. Knudsen
Strandgade 14
1401 K

M5 tunnelført
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KUNST PÅ STADEN
Tekst og fotos: Hildur H. Jóhannesdótti

Lige nu foregår der rigtig mange events på Christiania:
Der vrimler også med skulpturer, gavlmalerier og malede 
billeder på mure, skure og skraldespande m.m.
Her bl.a. den fiffige kanin, som optræder i mange varia-

Forleden var jeg øvre hos 
Marios Orozco, kunstner 
der bor på Christiania,og 
tale lidt med ham om hans 
kunst og alt muligt andet  

Marios fortalte om sin 
opvækst, han er opvokset i 
Grækenland, begge foræl-
dre kunstnere, det må ha’ 
ligget i dna’et, at han selv 
skulle være kunstmaler. 
Flyttede som teenager  til USA 
Boston, gik på kunstskole og 
fik stipendium,men så vendte 
livet igen og Marios flyttede til 
Danmark i 1981 på Christiania . 
Spillede masser af musik 
bla. i Funk gruppen URD, 
der opstod udaf Chris-
tiania og blev helt kult, 
har hørt og set dem tusind-
vis af gange..på loppen  og 

Marios Orozco
Pic og skriv Gini Mcgrail

overalt i Dk og udlandet. 

Så langt  senere blev maleriet 
en levevej,men siden  2011, 
har vi kunnet købe de utroe-
ligt farverige malerier. Nogle 
der i mine øjne gir’ energi og 
dejlig vibes ..drøm dig væk i 
smukke farver og motiver. 
 
Som Marios siger, der er så 
meget historie i de smuk-
ke gamle huse her feks på 
Christianshavn Nyhavn Indre 
by det er vigtigt at gemme den 
og nyde de smukke fortællinger 
der er gemt der. Udover de 
smukke malerier af naturen 
lige her på Christianshavn. 
 
Når i ser Marios malerier, vil 
i sikkert tænke, der er sørme 
knald  på farverne, men 

M a r i o s  b l a n d e r  o s s e 
selv,farverne linolie og 
farvepigment,  det  gir 
fantastiske resultater! 

S å  I  e r  i n v i t e r e t . 
Kig over og se selv, hans 
butik er åbent fra 11-19 
,ligge i Langgaden lige th 
for Indkøberen, så ind ved 
den Grå Hal og så forsæt 
ligeud forbi Sundhedshuset 
og Badehuset, så Bum ryger 
i ligei i South Parcific som 
huset/butikken hedder.  

H e r  e r  a l t  h v a d  i 
kan  tænke jer: Maleri-

er, plakater,postkort jak-
ker trøjer hvor der er syet 
blomster og flotte motiver 
på! De er syet af Marios 
hustru Stephanie,så flotte 
så herkan  du få hvad 
dit  h jerte  begære her ! 
Jeg køber tit bare nogle post-
kort eller køleskabsmagneter 
som lille gave istedet for 
blomster til mine venner . 
 
Så værsgo kære læsere,  skal 
hjemmet have lidt nyt til eft-
eråret og mere indendørstid, 
så afsted kig forbi og se hvad 
i ikke kan leve uden.

tioner, også uden for Christiania. ved “Børnebyen”.  Også 
mange morsomme dyremalerier, og et væld af mennesket 
og sære fantasipersoner. Gå selv derover og “få en på 
opleveren”
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STADENS MUSEUM FOR KUNST – GALLOPPERIET I OKTOBER 2024

FERNISERING LØRDAG D. 5. OKTOBER KL. 15 TIL 19

Åben hverdage undt. Mandag fra 14 – 19, weekend kl. 12 -19

Sverre Bjørn-Nielsen særudstilling og Klassisk Christiania tegnekunst.

«Christiania – Sort på Hvidt» viser tegninger fra Christianias unge år af bl.a. Laurie Grundt, 
Anna Tengberg, Henrik Schütze, René Jalford, Marca Merica og Sverre Bjørn-Nielsen.

Nordmanden Sverre Bjørn-Nielsen, som tegnede til forskellige Christiania-Aviser fra 1974-76, 
har i de efterfølgende knap 50 år udviklet sig til grafiker af internationalt format, så ud over 
CA-tegningerne, rummer Gallopperiet en retrospektiv udstilling af 30 af Sverres dybtryk. 

Sverres værker et teknisk mesterlige, men en god del af de 30 billeder er ikke for sarte sjæle. 
Sverre er kendt – og internationalt anerkendt - for sine frodige vildtvoksende erotiske motiver, 
men der er en del andre værker, hvor ideerne minder mere om Storm-P.    Sverre skal opleves !

af Susanne, fotos Henning 

En flot udarbejdet og smukt 
præsenteret plancheudstilling, 
som flere gode kræfter stod 
bag. Emnerne var mange, 
som det her fremgår af 
overskrifterne på plancherne:

1) Velkommen 
2) Volden 
3) Christianias Frie Natur  
4) Gartnergruppen  
5) Christianshavns gårde
6) Christianshavns gårde 

Miljøudstilling august 

2024 på Gallopperiet

Personerne bag udstillingen er på billedet fra venstre: 
Bente, Marie, Marianne, Jane, Agnete, Rasmus, Bodil, Kirsten, Anne, Line.

Planche-fotoet viser blot nogle få af de mange indholdsrige plancher.

7) Fuglene  
8) Vandet  
9) Dyr  
10) Planter 
11) Træer 
12) Mental Sundhed 
13) Trusler                                                                                                                     
14) Inspiration - Blank 
Planche til publikum-
skommentarer 

Udstillingen blev fulgt op 
med div. rundvisninger, 

workshop og events. 
Selve receptionen og ferni-
seringen var meget festlig. 
Rasmus holdt tale, og 
rundt omkring fik de frem-
mødte gode miljøsamtaler. 
Udstillingen er i dag taget 
ned, men forhåbentligt 
bliver den snart sat op igen 
andetsteds. Mange flere 
fortjener at nyde godt af 
den. 

Overgaden Oven Vandet 48B, kl., 1415 København K

Advokat til testamente 
& dødsbobehandling 
Fast pris på dødsbobehandling fra 
A til Z fra 19.995,00 kr. inkl. moms

Ring til advokat Sylvester Strand Thomsen
for en gratis og uforpligtende samtale på 
tlf. 93 93 71 80 eller læs mere på 
www.strandadvokater.dk

  

Hvor mange ord kan du få ud 
af Christianshavnerdagen

__________________________

__________________________

__________________________

__________________________

__________________________

__________________________

__________________________

__________________________
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I  foråret  2024 afholdt 
Miljøpunkt Indre By og 
Christianshavn (herefter 
blot miljøpunkt) Køben-
havns Ladcykel konference 
2024. Konferencen finder 
sted årligt og er målrettet 
virksomheder for at få kval-
ificerede bud på spørgsmålet:

Kan vi få flere erhverv til 
at bruge ladcykler til fragt og 
transport i byen? Eller hvad 
skal der til? 

Igen, igen er velviljen blandt 
virksomhederne i Indre By 
og på Christianshavn stor, 
når man hører og læser deres 
input. Også Københavns 
Kommune er velvillig, men 
dog også lidt tilbagehol-
dende, da mere udbredt 
brug af el ladcykler til virk-
somheder også indebærer 
en række udfordringer, for 
eksempel at cykelstierne i 
forvejen er belastede – og 
som udgangspunkt ikke 
indrettet til ladcykler. For 
større varer og varer, der 
transporteres over længere 
afstande i byen, er bilen 
fortsat det oplagte valg.

Kommuner arbejder på 
at indtænke el ladcykler i 
nye byområder, hvor en ud-
videt brug af ladcykler kan 
indtænkes i planlægningen.

Hos Det Nationale Viden-
scenter for Cykelfremme un-
der Vejdirektoratet er hold-
ningen klar til mere brug af 
cykler til bl.a. vareudbringn-
ing: Cyklernes rækkevidde 
er dog begrænset og vans-
kelighederne ved at etablere 
og beholde terminaler, der 
liger centralt i de største 
byer, må anses for at være 
en af de store barrierer for 

Ladcykler til erhverv 
– en proces

at distribuere varer på cykel. 
Hele rapporten, udgivet af 
Rambøll i 2022, kan læses på 
videncentrets hjemmeside 
her: Det Nationale Viden-
scenter for Cykelfremme | 
Vejdirektoratet

Oplagte gevinster- tøven 
fra virksomheder

Der er flere oplagte gevinster 
ved at erhvervsvirksomheder 
bruger el ladcykler fremfor 
varebiler. Ifølge Miljøpunkt 
er de samfundsmæssige 
fordele blandt andet reduk-
tion af CO2, mindre trængsel 
og forurening på vejene samt 
øget sundhed og trivsel i by-
erne. Økonomiske gevinster 
kan blandt andet hentes i 
form af kortere transport-
tid på de korte strækninger 
og sparet tid på parkering 
og køkørsel. Potentialet for 
ladcykler synes stort lige fra 
enkeltmandsvirksomheder 
til store virksomheder som 
fx Ikea, Jeudan m.fl. 

Flere erhverv har alligevel 
vanskeligt ved at træffe den 
endelige beslutning om at be-
nytte og anskaffe ladcykler. 
Forhandlere af ladcykler i 
København, som Miljøpunkt 
har været i kontakt med, 
fortæller at de har kunder, 
men det er begrænset, hvor 
mange nye erhvervskunder, 
der kommer til. 

Miljøpunkt Indre By & 
Christianshavn og Copen-
hagen Bike Community var 
forud for årets ladcykel kon-
ference rundt med invita-
tioner til butikker og erh-
verv. Flere erhverv deltog da 
også i konferencen, men de 

har også svært ved at træffe 
den endelige beslutning 
om at bruge ladcykler. Det 
oplagte spørgsmål er derfor: 
Hvor går virksomheder hen 
og søger at søge faglig viden 
om erhvervets brug af lad-
cykler, cykeltræning osv.?

Inspiration fra ind- og 
udland

Mere i inspiration og vi-
den til erhverv om brug af 
ladcykler? Hvor går man 
hen for Det kan man bl.a. 
finde viden om på Vejdi-
rektoratets hjemmeside for 
Det Nationale Videncenter 
for Cykelfremme – Byplan-
lægning og cykelinfrastruk-
tur | Vejdirektoratet . Her 
finder interesserede også 
Københavns Kommunes 
pjece Cykelkultur 2024, 
som beskriver den aktuelle 
cykelstatus med i tal og ord.

Et flerårigt projekt i 
Bruxelles (cAIRgo bike 
project) har vist, at skræd-
dersyet rådgivning og træn-
ing for professionelle lad 
cyklister har stor betydning 
for tilvalg at ladcykler og 
succesen for brug af lad-
cykel på sigt. 

Københavns Kommune 
har ifølge 2023-tal 8,7 km. 
cykelsti pr. kvadratkilom-
eter, kun overgået af Fred-
eriksberg Kommune med 
11,9 km. 

Læs mere her:
Miljøpunkt - ren luft, min-
dre støj, grøn by og mere 
genbrug (a21.dk)
https://www.vejdirektora-
tet.dk/cykelviden

Christianshavns Gymna-
sium fejrer sine 100 år og 
udgiver i den forbindelse en 
bog med et kalejdoskopisk 
billede af tiden før og nu. Det 
er underholdende læsning, 
til tider gribende, og et must 
for enhver med berøring til 
institutionen. 

”Vi fejrer, at vi har været 
centrum for et fællesskab i 
100 år”, skriver rektor Troels 
Vang Andersen i forordet. 

Bogen belyser temaer in-
den for disse fire spørgsmål:

Hvor er vi? Hvem var og 
er vi? Hvad gjorde og gør vi? 
Hvordan er CG, set udefra?

Svarene spænder vidt. 
Bygningernes historie, in-
ternationale aktiviteter, 
spor fra elever gennem tiden, 
mindeværdige indsatser over 
redningsaktion for jøderne, 
til CG’s venner og nutidige 
elevengagementer, samt 
en afrunding med den ydre 
verdens syn på CG. 

Særl igt  i l lustrat ivt  er 
samtalen mellem nuværende 
elev Johanne og daværende 
elev Lone, der taler sammen 
over en tidskløft på 60 år. To 
fine tidsbilleder, der betoner 
ligheder og forskelligheder. 

Christianshavns Gymnasium 
100 år

Kapitlet om de 3885 stam-
datablades Danmarkshis-
torie er dybt fascinerende. 
Her er spændende vinkler på 
ligestilling og folkesundhed 
gennem tiden. 

Christianshavns Gym-
nasium har 100 år at være 
stolte af. Til lykke!

Bogen kan købes  på 
gymnasiets studiecenter, 
Prinsessegade 62 st.

Så bliver der pudset vinduer take care there
Tekst og foto: Gini

Af Susanne
Af Hanne
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”Jeg gik i mine tanker, så jeg 
blev noget overrasket, da jeg så 
den her lille ræv stå og kigge 
nysgerrigt på mig. Især fordi 
jeg altid mest har forbundet 
ræve med vildnatur”, fortæller 
Marie Groth Andersen.
Maries oplevelse satte noget i 
gang. Efter det lille møde med 
ræven gik Maria og kæresten 
Simon Engelbrecht Sørensen i 
gang med at realisere et bog-
projekt, som de længe havde 
talt om. Det blev til børnebogen 
Mørkeræv med Maria som for-
fatter og Simon som illustrator.
Bogen Mørkeræv handler om 
en kær, lille byræv, der drager 
ud på eventyr i storbynatten på 

Børne – og ungdomsbøger 

fra Christianshavn
Bydelen Christianshavn er indgået i mange bøger i voksenlittera-
turen, ikke mindst krimier. Nu er bydelen blevet omdrejningspunkt 
for nye børne- og ungdomsbøger.

Christianshavn. Det er en 
fortælling om at være lidt 
bange og en lille smule 
nysgerrig, når det ukendte 
lurer derude. Og også en 
smule om wienerbrød, om 
at klare sig og vokse i takt 
med, at udfordringerne 
klares.
Illustrationerne kræve-
de en del tilløb fortæller 
Simon, men universet i 
Mærkeræv var fra beg-
yndelsen helt på plads: 
Christianshavn, hvor den 
lille byræv Rosita løber 
rundt i gader og stræder, 
omkring Vor Frelser Kirke 
og det snoede tårn, kana-

Det kan hurtigt blive spændende at befinde sig under havets 
overflade.

lerne med de kulørte facader 
og såmænd forbi værtshuset 
Stærkodder.
Mærkeræv er udgivet på for-
laget Rød Panda.
Billedtekst(Foto af ræv ved 
kajen i vandet)
Den lille ræv Rosita kommer 
ud for mange udfordringer.
Fra Mørkeræv til Dykker-
holdet

Forfatter Jakob Thyregod 
Scheuer er christianshavner 
og har i en række arbejdet 
som håndværker og som so-
cialpædagog med vanskeligt 
stillede børn i Københavns-
området.
Men han har også skrevet 
bøger.

Nu også en ny serie børne- 
ungdomsbøger om 4 halvstore 
børn, der bor i en gammel 
bydel med en havn som Chris-
tianshavn. Titlen på bogserien 
er Dykkerholdet og handler 
om de fire børns oplevelser, 
da de melder sig ind i en lokal 
dykkerklub. Børnene Jasmin, 
Freja, David og Tobias kaster 
sig ud i mange mysterier, 
når de dykker. Der er både 
spænding, venskaber og ud-
fordringer i bøgerne, hvor der 
foreløbig er udkommet to af de 
planlagte fire bøger i serien: 
En bil kører i havnen og På 
jagt under havet.
Bogens illustrationer står 
Christian Guldager for.
Bøgerne er betegnet som Læs-
Let bøger og er udgivet på 
forlaget Elysion.

NY   BOG  OM CHRISTIAN-
SHAVNERNE
101 små hverdagshistorier om 
liv og meninger 

Velkomst  ved Formand  for 
Lokalhistorisk forening Asb-
jørn Kaasgaard
 Bogens fokus og indhold   ved 
Forfatter Ove Bjørn Petersen

 Små hverdagshistorier
To af de medvirkende chris-
tianshavnere fortæller
 Let servering

 Bogen kan  købes  og forfat-
teren signerer

Mandag  den 21 oktober  kl 16 - 17.30

En af de helt vidunderlige dage i Aug/ sep tog jeg med min yndlingsdatter Josephine, 
over på Papirøen, morgentur med kaffe. Og der er sket meget siden jeg sidst var der ! 
Bor såtæt på, men kommer der sjældent?! Går hellere langs  Refhaleøen eller over og 
på Christiania, nå men vi gik altså derover og hold da op det kan blive fint. Der er en 
fin restaurant Tigerlily  fedt navn ikke, de laver asiatisk mad, en butik med mange fede ting som 
bla. læderbælter lidt cowboylook og et meget nice Hotel hedder 25 hours hotel, det er en 
del af en større kæde, det er virkeligt flot lavet, værelse er super fine og der er rooftop bar 
øverst, i stueetagen er der en cafe Nomad Day caffe med alle mulige nice lækre ting tjek det 
selv ud!! Tror det bliver et tilløbs stykke med den beliggenhed og udsigt. Dyrt ja klart men nu er det 
bygget og så kan man jo kigge forbi ta’ en kaffe drink eller what ever inden en gåtur, rundt 
ved havnen.

Papirøen Tekst og foto: Gini
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Det  t i lbagevendende 
fænomen Sjæl på dåse 
kommer til efteråret igen.  
Det er ingen hemmelighed 
at vi på Christianshavn er 
beriget med et vidtfavnende 
og stadigt voksende kul-
turliv. Personligt holder 
jeg af det sjældne og det 
intime og da sjæl på dåse 
kun finder sted en gang 
om året er det efterhånden 
en begivenhed som jeg ser 
frem til. Jeg tror at det jeg 
holder allermest af er det 
altid overvældende visuelle 
show og det uforudsigelige 
i de forskellige kunstneres 
udtryk. Selvom scenografien 
og kostumerne er stor del 
af oplevelser overdøver det 
ikke fortællingen og musik-
ken. Væk fra forudsigelige tv 
serier, snorlige talentshows 
og kedelige produktioner. 

Hvert år er meget forskel-
ligt fra året før, så man ved 
aldrig hvad man kan vente 
ud over at jeg næsten tør 
lave overraskelselsesgarati. 

T o m m y  H o l b e c h  e r 
tovholder, og har i stigende 
grad stået for scenograf og 
kostumer. Første år oplev-
ede jeg at nogle stod i jeans 
mens jeg var i fuldt kostume. 
Det virkede temmeligt uen-
sartet, så nu står jeg efter-
hånden for alle kostumer. 

I år har Tommy valgt 
temaet blomster for at hyl-
de Anne Ida som i sin tid 
insisterede på at Tommy 
skulle lave en Cabaret.  
“For hun elsker blomster, 
og hun har været med 
….altid…”. Tommy ville 
gerne lave et show, en caba-
ret som ikke bare er for 
dragqueens, underforstået 
at Tommy har sin rod i 
Bøssehusets scene. 

Meget er lavet af gen-
brug, Tommy er meget op-
mærksom på modeindus-
triens overdrevne forbrug 
at klodens ressourcer og har 
i år deltaget i modeugen, 
altså den alternative og er 
inviteret til at deltage med 
sit eget show næste år. Det 
er en helt anden historie.

 
M e n  d  g å r  d e t  l ø s 
o p p e  i  o p e r a e n .  

Det er skørt, vildt, mærke-
ligt, værsgo lige i baghaven, 
oppe i operaen, indgang fra 
det der engang var Push-
erstreet, op ad den snoede 
trappe og ind i en anden 
verden. Jeg glæder mig… 
 
Kommer I ? 

Cabaret i operaen den 18 Oktober 

Middelgrunden – engang 
verdens største søfort, i dag 
ungdommens ø. 

Middelgrundsfortet var 
Københavns befæstning 
fra 1880 til 1920. Her er en 
imponerende ’by’ med lange 
gange i imponerende koordi-
nater og smalle stentrapper i 
flere etager. Her er maskin-
rum, soverum, vaskerum, 
møderum og kommandorum 
i mængder. Her er også 
kanonanlæg og den smuk-
keste udsigt over vand til 
alle sider. 

I 2015 blev øen købt af 
Nordea Fonden og A.P. 
Møller Fonden og givet til 
den danske ungdom. 2019 
åbnede den for besøg un-
der navnet ”ungdomsøen”. 
Den blev istandsat med 
fondsmidler og er i dag et 
lille ø-paradis med utallige 
tilbud til unge mennesker 
og overnatningsmuligheder 
for alle aldre. Lej et soverum 
eller et shelter. 

Det var en fornøjelse at 
gå ned gennem gangene og 
kigge ind i de mange rum, 
som ungdommen i dag har 
taget i brug. Vi så de meste 
forskelligartede projekter, 
mødelokaler, motionsrum, 
krearum, spillerum og et 
bibliotek med en fantasi-
fuldt bygget reol og bro-
kadesofaer. 

Seks unge er fastboende 
værter på øen under paro-
len «Giv et år», og de mod-
tager gæstfrit besøgende i 
alle aldre. De guider, laver 
mad, vasker op, tømmer 
skraldespande, arrangerer 
events og meget mere, men 
de får også tid til selv at 
nyde øen, bade og slappe 
af i hinandens selskab. Og 
stod de ikke der og vinkede, 
da båden sejlede retur til 
Københavns Havn i sol og 
havskum?

Christianshavns Lokal-
forenings bestyrelse aflagde 
et dagsbesøg for at undersøge 
mulighederne for en udflugt 
for foreningens medlemmer. 
Det historiske anlæg er i 
sig selv en stor oplevelse, og 
den igangværende transfor-
mation som rammerne for 
ungdommens udfoldelser og 
drømme fylder tilsvarende. 

Det var en dejlig dag på 
øen, og vi glæder os til i 
næste sæson at dele den med 
medlemmerne. 

Ønskeøen, hvor fortid 
og fremtid mødes

Jeg deltager i et seminar om 
energi med folk fra andre 
europæiske lande, og alle 
vil også gerne høre, hvad vi 
gør på Christianshavn for at 
spare energi og ressourcer. 
De har hørt om Repaircafe 
Christianshavn,  Plastik-
posefrit Christianshavn og 
om Ren Vold affaldsind-
samlingen. De synes, vi gør 
det godt.

Vi hører mange tal fra 
landene. Nogle er ret  over-
raskende for mig. F.eks.: Der 

er 100 atomkraftværker i 
europa hvoraf 60 er i Frank-
rig. De er i gennemsnit 38 
år,  og de to ældste er over 
50 år og er i Sweitz. F.eks.: 
Hvis alle SUV’er var et 
land, udleder de CO2 som 
det 5.største land i verden. 
F.eks.: i Lyon har de nedsat 
vandforbruget ved bl.a. at 
gøre prisen for vand pro-
gressiv dvs jo mere vand du 
bruger, jo dyrere bliver det.

Vi har set solcelleanlæg 
og en genbrugsplads, hvor 

Hilsen fra Riga
billedet viser, at de har 
åbne affaldsbjerge. De sid-
ste par år har de arbejdet 
for genbrug, genanven-
delse, sortering og biogas-
produktion.

Godt nyt er også, at de 
tre baltiske lande i år har 
afbrudt gasledningerne til 
Rusland.

Kirsten V Andersen.

Af Susanne, fotos: Asbjørn
Katrine (der også tog billederne)
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Rundvisning for børn, 
forældre, bedsteforældre 
og oldeforældre. Kom og 
oplev en gammel mølle, 
små englebørn, gamle 
christianshavnerhuse, 
grønlændere på arbejde, 
en ’hemmelig’ baggård 
og Danmarks ældste 
sandkasse.   Lokalhistorisk 

Hvad skal vi lave i efterårsferien? 

Forening viser rundt 
og fortæller om nogle af 
mange højdepunkter i 
Christianshavns historie.

Tidspunkt: fredag d. 18/10, 
klokken 11.  Varighed: 1 
time. 
Mødested: Vagthuset, 
Torvegade 75.  

Begrænset deltagerantal, 
først til mølle. Tilmelding   
på:  janelytthans@gmail.
com  senest den 16. okt.

STIG MØLLER:

 
Tekst og foto: Hildur H. 
Jóhannesdóttir  
 
Igen i år stillede Stig Møller 
op med sit band og spillede 
til 
Christiania fødselsdag den 
26.9. og sang flere sange for 
os bl.a. 
“ To sjæle en tanke kan få 
et hjerte til at banke” og 
sluttede med 
sin egen “Sikke dejligt vejr 
der er i dag “ og til trods for 
silende 
regn var der væld af 
mennesker i regntøj og med 
og uden paraply  
sang med, og alle syntes, at 
det VAR en dejlig dag med 
gode vibrationer.

Den 25 august blev der igen 
i år, afholdt loppemarked 
langs med kanalen, som 
altid var det Christel med 
venner, der stod for det!! 
Og som  altid var der en 
stor tilslutning og solen 
skinnede, på de mange der 
var mødt op eller deltog 
med bod.
 
For mit eget vedkomne var 
jeg med avis kollegaer , inde 
på avis og sørgede for i fik en 
avis!!! Der var mandefald på 
redaktionen , så var der hele 
dagen og fik ikke nydt loppe-
markedet i år!! Men fik dog 
nogle billeder, der fangede 
stemmingen og næste år 
der er jeg på igen!!! Så får 
nu bare tak til Kolonihaven, 
Christel og venner!!

Tekst og foto: Gini

 

Christianshavns Kanal 

RADIO BLUES TIME  
Hver mandag 18:00 - 19.30 
 
   
_________________________________________ 
Lyt med på FM 98,9 mhz / 98,8 hybrid eller online: ch-radio.dk/netradio  
_________________________________________ 
 

Oktober 2024: 
 

Mandag 07.10: PANILDS BLUES BAG.  
          
Mandag 14.10: CHRIS COPEN & HIS JOYFUL GUMBO 

 
Mandag 21.10: DU FÅR EN GENUDSENDELSE 

 

Mandag 28.10: DR. JIVE AND HIS OPEN HOUSE 

Det er en kendt sag, at jazz-
klubbens bevillinger r blevet 
skåret, skåret og skåret. Al-
ligvel prøver vi at opretholde 
et kvalitetsniveau, som vi 
tror, at alle er bedst tjent 
med. Men det medfører tør 
kassemangel sidst på året – i 
år er det særlig slemt.

Men heldigvis har Sofie 
gode venner, der beredvilligt 
stiller op. Her i efteråret har 
vi 2 støttekoncerter.

Søndag 27/10 kl. 15 vil 
Jesper Thilo stille op med 
kvartet. og

Søndag 1/12 kl. 15 kommer 
Louise og Verdensorkestret. 
En debut hos os efter Nulle 
stillede klarinetten.

Alt på Sofiekælderen. 
Vanlig entré –men mere er 
velkomment!

kh
sofie

Sofie får støtte af vennerne.....
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Se, hvad der 
fangede mit blik, 
igår,  på vej hjem 
langs bolværket i 

En mink på 
afveje 
har to gange besøgt vor lejlighed via vor terrasse på 
Danneskiold-Samsøes Alle. 
 Morsomt, men nok også problematisk for det øvrige dyreliv.
Mvh Lisbet Stevens Senderovitz

 
 
Admiralen er en træksommerfugl, som formentlig er 
kommet fra Sydeuropa og kan komme så højt nord som 
Ísland. 
Den findes mange steder í verden. Den tilhører takving-
efamilien. 
I Danmark er Admiralen talrig i juli og august. Den kan 
lide tidsler, hjortetrøst og frugthavernes nedfaldsfrugter 
m.m.
 
Den kan overvintre her på en gren eller en stamme 
under løse  sten og sikkert mange andre steder. 
Den 12.9. ca. klokken 15.00 fandt jeg i vores fælles have 

Grafitti eller kunst 

Af Hanne, tekst og fotos 
 

Vilkårlige tags med sprays på pæne gavle- er det kunst? Nej, det 
er det ikke og det er heller ikke tænkt sådan. Det er ærgerligt, 
at holdninger til det etablerede ikke kommer ud på anden vis.  
På samme væg er der så tegnet en fin figur, som er udtryk 
for det samme - tænker jeg. Men den er tankevækkende og 
skaber positiv opmærksomhed. Og så fylder den jo heller 
ikke hele facaden.

på et fugtigt sted en forkommen Admiralsommerfugl.  
Jeg tog den varsomt op og satte den på et bord. Efter 
ca. 10 minutter fløj den pludselig hen på et raftehegn, 
spredte vingerne ud og hang med hovedet nedad for at 
tørre sine vinger. Den var lettere ramponeret og man-
glede en bid på yderste venstre vinge. Jeg håber, at 
den vil  overvintre i haven og lægge 1000 æg til næste 
år, som den kan.

LILLE SOMMERFUGL 

Det her søde og utro-
eligt dejligt lille skriv 
på bænken ,  ala hallo  i 
der voksne vågn op ! !  
Tænker de har tænkt, i vil 
lære os at tage ansvar og 
rydde op efter os, osse i det 
offentlige rum,hvad med 
at være gode eksempler og 
feks. smid jeres skodder ( 
slukkede ) i skaldebøtten .. 
Der er lige noget der skal 
vække os og huske alt 
hvad vi siger og gør på-
virker andre især børn !!  
Så fra mig til de unger 
og deres forældre eller 

lærere  Bare Tak i er seje !  
Og hvis jeg stadig har 
jeres opmærksomhed kære 
Christianshavnere, foræl-
dre bedsteforældre osv !  
Vi  på  av i sen  v i l  e l -
sker  a t  modtage  in -
dlag, fra den yngre del 
af indbyggerne osse !  
Skriv til os gør os, lad os 
få de sjove ting i synes er 
vigtige eller bare sjove !  
Ønsker jeg alle en smuk 
Oktober .

tekst og foto: Gini


